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למלחמה נולד
נפרדים מגיא שבתאי הי"ד

ככה זה נראה
גאווה יהודית במסדרונות הבית 

הלבן: הרב לוי שם־טוב לא מתרגש 
מפוליטיקאים בכירים ומלקט 

נשמות במשרדי הממשל   

עַזהָּ באֲֹּכהָ סְדמָֹה
 הרב דני לביא מוצא את הקו המחבר

בין אמסטרדם לערי החטאים

 רכב פתוח לארבעה כיוונים
מיכי יוספי

 התפילה, קווים לדמותה
הרב שבתי סלבטיצקי

 ניגון בלתי אפשרי
עינת ריינוס



מובילים בהשקעות הוגנות (ESG) ועפ”י ההלכה

“מוסיפים ערך לכסף
זה לא רק הסלוגן שלנו,

אלא גם דרך חיים.”

ארז צדוק
מנכ״ל

אביב בית השקעות 

ניהול השקעות ב:
ניהול תיקים
קרנות גידור

(IRA) קופות גמל
(IRA) קרנות השתלמות

קרנות נאמנות 
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השקעות כשרות
תוצאות כהלכה
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הכרטיסים
למופעי צמאה אוזלים?
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ניגון שעולה ממעמקים
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יום חמישי
ליל י"ט בכסלו

*כניסה חופשית



הכן רכבך לטרמפ
חברים יקרים, איזו מורשת נפלאה השאיר לנו אברהם 
אבינו במצוות הכנסת אורחים. אתם יודעים, היו כמה וכמה 
צדיקים שעסקו בעבודת הכנסת אורחים יום־יום, ממש 
מסרו את נפשם עליה, וגם אנחנו יכולים לדבוק בדרכם. 
כך מסופר, למשל, על רבי מרדכל'י מנדבורנא שהיה מחלק 
חלות ליהודי העיירה, והיה אומר שבכך הוא פותח את כל 
העולמות, ובאמת אמרו עליו שזכה להשגת אלוקות על ידי חלוקת אוכל 

ליהודים. איזו מדרגה נהדרת! 
את רבי ישעיהו מקרסטיר ראו שעסק לפני התקיעות בראש השנה בהכנות 
לחלוקת מיני מזונות ליהודים, והוא התבטא ואמר כך: מה פשר הבקשה 
בתפילה "לשובע ולא לרזון"? ישנם צדיקים שעוסקים לפני התקיעות ברזין 
דרזין, אבל אני אומר – "לשובע", לספק אוכל ליהודים ולהשביע את רעבונם, 
זה יותר גבוה מכל הרזין דרזין – "ולא לרזון" )המילה "רזון" בעגה של יוצאי 

הונגריה יכולה להישמע כמו "רזין", שמשמעותו סוד(.

טסלה של מצווה
אם כן, השבוע אנו נקראים ומוזמנים להכניס אורחים מאחינו בני ישראל, 
ובנקודה הזאת אני רוצה להזכיר שמצוות הכנסת אורחים היא לא רק להכניס 
אותם הביתה, אלא גם לקחת אותם בטרמפ... רכב בעל ארבע או חמש 
דלתות גם הוא סוג של אוהל בעל ארבעה פתחים, והוא בהחלט כלי נהדר 

לשימוש בו למצוות הכנסת אורחים. 
כמובן, יש אנשים שחוששים להכניס כל אחד לרכב, מסיבות בטיחותיות 
או ביטחוניות, ולא על כך אני מדבר. כוונתי בעיקר לאלו שאין להם כל 
חשש, והסיבה העיקרית שבגינה הם לא עוצרים לאחרים שממתינים לטרמפ 
גואל, היא כי הרבה פעמים - אפילו כשיש בהם רצון טוב לעזור ולסייע - 
צריך לעצור בצד ולהתחיל לסדר את המושב האחורי או לפנות את החפצים 
שבמושב הקדמי, וזו טרחה שלא תמיד יש להם את הפניוּת הנפשית עבורה. 

לכן אני מדגיש ואומר שכדאי לזכור שאפשר בקלות לדבוק במידתו של 
אברהם אבינו, ולהתכונן מראש לקיים את הזכות הגדולה הזו עוד לפני 
שיוצאים מהבית. פשוט להקדיש דקה-שתיים לסדר את האוטו כראוי, 
כך שיהיה פנוי לקיום המצווה. גם מי שקורא את הדברים בשבת ומרגיש 
שהוא רוצה לפעול בכיוון הזה, אני חושב שהכוונה הטובה הזו היא בגדר 

מה שמותר להכין משבת לחול... 
נכון, לפעמים ודאי יש סיבות אחרות, טובות ומוצדקות, לכך שאנשים 
לא עוצרים בטרמפיאדה, אבל אם הסיבה היא רק כי 'אין לי סבלנות' או 
'אין לי זמן ולא בא לי עכשיו להתחיל לסדר את האוטו', יש לנו הזדמנות 
נפלאה להתעורר מחדש לעניין הזה, ולהכין בטרחה קלה מראש את האוהל 

של אברהם אבינו – הסובארו שלנו, המיצובישי או הטסלה... 
כדאי גם להזכיר בהקשר הזה את מאמר הזוהר הקדוש שמובא ב'חוק 
לישראל' ביום שני של פרשת וירא. הזוהר אומר שבזמן של דין בעולם, 
כשיש מישהו שהוא אוהבו של הקב"ה – הקב"ה משגר לו דורון, מתנה. 
מהי המתנה השמיימית? מישהו הזקוק לעזרה, על מנת שיסייע לו... חברים, 
כדאי מאוד לקרוא את הדברים המפעימים במקורם: כדי שנהיה מוגנים 
בזמנים של דין, הקב"ה שולח לנו הזדמנות - מישהו לרחם עליו. פלא פלאים.

פנים שוחקות ומחַיות
לאור הדברים הללו, אני רוצה להזכיר את בעל ההילולא המתקרבת, ר' 
שלמה קרליבך ע"ה. אתם יודעים, לפעמים הכנסת אורחים זה להכניס אותם 
הביתה ולהאכיל אותם, לפעמים זה להכניס אותם לרכב ולהסיע אותם, 
ולפעמים עצם העובדה שאני פנוי להקשיב למישהו שזקוק לכך זו בחינת 
הכנסת אורחים. בהקשר זה, רבי נחמן התבטא פעם ואמר: "שעל ידי פנים 
שוחקות יכולים להחיות אדם אחר". הרב יצחק גינזבורג אומר שהמילה 
שוחקות שווה בגימטרייה "ואהבת לרעך כמוך". כלומר, כשאנחנו מראים 
פנים שוחקות לזולת, אנחנו מקיימים מצוות "ואהבת" וזה כמו להחיות 

אדם רעב וצמא על ידי שאירחנו אותו על שולחננו. 
בהקשר זה, אני רוצה לספר על שני מפגשים שהיו לי עם ר' שלמה, 
שהצטיין כל כך בתכונת הפנים השוחקות הזו. המפגש הראשון היה 
כנער בבני ברק, ראיתי אותו ברחוב וניגשתי אליו כמו שלפעמים נערים 
ניגשים אל ידוען. אמרתי לו: "שלום ר' שלמה", ואני זוכר שהייתי בהלם 
מהעובדה שהוא עצר הכל והתייחס אליי כל כך בחביבות, בסבלנות 
ובמאור פנים. "היכן אתה גר?" התעניין, ואז אמר: "במוצאי שבת יש 
הופעה במושב מבוא מודיעים, ואני מאוד אשמח שתבוא". הייתי ממש 
נבוך מהיחס האישי הזה, ואחר כך ראיתי שזה לא היה דווקא כלפיי אלא 

כך הוא נהג עם כל אחד ואחד.
כמו כן, הפעם האחרונה שראיתי אותו בחייו הייתה בהופעה בירושלים. 
למרות שהוא הגיע די באיחור, הוא עבר לפני כל אחד ואחד מהנוכחים 
בקהל, האיר לו פנים, אמר לו שלום ושאל לשלומו. אני חושב שזה מסוג 
הדברים שכל אחד מאיתנו יכול לקבל על עצמו להתחזק בהם: להכיל 
אנשים שונים, לפתוח את הבית בפני אחרים ולספק להם מזון ומשקה, 

ולהראות פנים שוחקות לכולם. 

תקנת מאה ואחת ברכות
דבר נוסף שרציתי לשתף איתכם הוא בעניין הברכות שאנחנו מברכים 
בכל יום. כידוע, דוד המלך תיקן לישראל לומר מאה ברכות ביום. אבל 
אתם יודעים, הרבה פעמים אנחנו יוצאים ידי חובה במלמול חרישי של 
הברכה – ומן הסתם גם זה דבר גדול – אבל בוודאי אפשר לשדרג את 

הברכה ולהביא אותה לקומה אחרת.
ראיתי בדבריו של רבי יצחק מאיר מורגנשטרן שמביא את פירוש הבעל 
שם טוב לדברי חז"ל ש"אינו דומה שונה פרקו מאה פעמים לשונה פרקו 
מאה פעמים ואחד". הכוונה העמוקה היא שהיתרון בעבודתו של האדם 
השני הוא בכך שהוא שונה מאה פעמים את פרקו אבל בכל פעם זוכר את 
ה"אחד" - את השם יתברך. נקודת המוצא שממנה הוא בא אל הלימוד, 

היא זכירת ה' אחד.
אני חושב שכך גם אפשר לומר לגבי מאה ברכות. כל ברכה נועדה 
להזכיר לנו את הנוכחות של הקב"ה, ואם כך כל ברכה היא הזדמנות להיזכר 
ב"אחד" – מאה ואחד – ולקבל עלינו את מלכותו יתברך. כשזוכרים את 
זה, הברכה הופכת לעניין משמעותי שאנחנו עוצרים כדי לשהות בו. בכך 
אנחנו מפתחים את היכולת לצאת מההרגל האוטומטי של עולם הפירוד, 

ולהיכנס לעולם של אחדות דרך מילות הברכה היקרות. לחיים לחיים!

מיכי יוספי
שִׂיחַת חֲבֵרִים

"היכן אתה גר?" התעניין, ואז אמר: "במוצאי שבת יש הופעה 
במושב מבוא מודיעים, ואני מאוד אשמח שתבוא". הייתי ממש 
נבוך מהיחס האישי הזה, ואחר כך ראיתי שזה לא היה דווקא 

כלפיי אלא כך הוא נהג עם כל אחד
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כשרות גלאט מהדרין רבנות ירושלים

 במלון הסוויטות לב ירושלים
חיי שרה | כב חשוון | 22.11

  yeshiva.org.il/sales

הנחות מיוחדות לחברי ארגון המורים

 עם 
 הרב ש. יוסף וייצן
 הרבנית רחל וייצן 

 הורי עמיחי ישראל וייצן הי"ד, שנפל בעוטף עזה

 והרבנית רחלי פרנקל
 אמו של נפתלי פרנקל הי"ד

 שבת של 

רנגר גבורה
צילום: רמי ז
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שבת חיי שרהשבת חיי שרה
שבת חברוןשבת חברון  

כולנו עולים להזדהות, לתמוך,
 

להכיר ולהיות שותפים במשימה הגדולה של בניין עיר האבות והאמהות!

מחדשי הישוב היהודי בחברון, המועצה המקומית חברון והמועצה המקומית קרית ארבע מזמינים: 

 

כ"א - כ"ב במר חשוון | 22-23/11

בתכנית
תפילות ברוב עם קבלת שבת בנוסח קרליבך, עונג שבת 

ומפגשים עם רבנים, מרצים מרתקים ואישי ציבור, סיורים 
באתרי חברון, התועדות חסידית באוהל עמותת הכנסת 

אורחים חברון עם רבני חב״ד, הרצאות מרתקות ועוד.

מערת המכפלה פתוחה כולה ליהודים, כולל אולם יצחק! 

   Hebron Fund | מחדשי היישוב היהודי בחברון | חב"ד חברון | מועצה המקומית קרית ארבע 
| מנהלת מערת המכפלה | המועצה הדתית קרית ארבע -חברון | מועצה מקומית חברון | הכנסת אורחים חברון

שורשים 

איתנים אל 

מול הסערה

 שימו לב להסדרי הלינה:
 אורחים מגיל 18 ומעלה מוזמנים לאירוח הציבורי 

 )בתשלום, ההרשמה חובה(: לינה בבתי הספר, על הרצפה ללא מזרונים  

 ניתן להקים אוהלים בגנים ובחניונים בחברון )על בסיס מקום פנוי (.

ניתן למקם קרונועים במתחם ייעודי בקרית ארבע בלבד, על בסיס 
 מקום פנוי. 

בני–נוער בקבוצות מאורגנות בלבד בליווי מורים או אחראים מוזמנים 
לפנות למטה האירוח.

הסדרי תחבורה - 
קו ישיר  ירושלים קרית ארבע יפעל ביום שישי ממסוף הארזים 

בירושלים )סמוך לצומת רמות ניתן להגיע למסוף בקווים 16,39,89,54(.  
 בין השעות 6:00-13:00  לא יצאו קווי שירות מתחנה מרכזית. 

 עלות נסיעה 25 ש"ח הלוך ושוב

חניית רכבים פרטיים בקרית ארבע בהכוונת המשטרה, קו פנימי - 
 שאטלים ללא עלות יפעלו מקרית ארבע לחברון.

הפיזור במוצאי שבת במתכונת זהה מאיזור התעשיה בקרית ארבע 
לתחנה המרכזית בירושלים.

לאור ניסיון העבר, כדי למנוע חילול שבת, 
 אנו ממליצים ומבקשים מהציבור להקדים

להגיע כבר בשעות הבוקר ולא יאוחר מהשעה 13:30 

 האירוע בסיוע 
 המשרד 
לשירותי דת

השנה לא יתקיימו אוהלי אירוח הענקים המרכזיים.
עמותת הכנסת אורחים חברון תעניק לאורחים 

סעודות שבת פשוטות בסיסיות ללא תשלום הכוללות: 
קידוש, לחם, סלטים, מנת חמין בשרי וקוגל 

)ללא התחייבות למקום ישיבה( 

בשיתוף בית חב"ד חברון 
 והמועצה הדתית קרית ארבע חברון

הרשמה מראש חובה.



ג
יא נולד לפני 39 שנים בעיר רמת 
גן, וגדל בבית שאינו שומר תורה 
ומצוות. כשגדל, התחיל גיא לשחק 
כדורגל מקצועי, ובעמל גדול של 
אימונים ללא הפסקה הצליח והגיע 
למקומות גבוהים וראה ברכה בעמלו. 
אחרי מספר שנים בהן שיחק בקבוצות בארץ, 
עבר גיא לשחק במכללות בארה"ב ושם התחיל 

להתעניין ביהדות. 
בשלב כלשהו החליט גיא שהוא עוזב הכל 
וחוזר לארץ כדי ללמוד תורה. הוא נחת בארץ, 
ומיד התחיל ללמוד במכון מאיר. גיא ממש 
נדלק והתאהב בתורה, כמו שאמר לי חבר שלו 
שהיה איתו בחו"ל: "גיא זכה לחזור בתשובה 
מאהבה". הלב שלו היה בוער לקב"ה, לתורה 
ולמצוות, ועם כל הקושי שהיה כרוך בכך עמל 
ללא הפסקה. בענווה גדולה הוא למד ממש 
כנער מתחיל, והלך וצמח ביראת השמיים שלו. 

אחרי זמן לא רב החליט גיא שהוא רוצה בית 
של קדושה, וזכה להכיר את אשתו, רעות. הם 
בנו את ביתם, ונולדו להם שלוש בנות מתוקות. 
גיא המשיך ללמוד במכון מאיר ובעוד כולל, וגם 
הספיק ללמוד קרוב לשנה בישיבת הר המור. 
בגלל הצורך בפרנסת המשפחה יצא גיא לעבוד, 
דבר שהיסב לו צער גדול על שנאלץ לעזוב את 
בית המדרש. בשל כך, את כל הלו"ז שלו היה 
בונה בצורה כזאת שתאפשר לו כמה שיותר 
ללמוד תורה. בכל תחילת שנה, כשמנהל התיכון 
היה בונה לו מערכת, הוא היה מנסה לגרד עוד 
שעה שתהיה פנויה לעוד חברותא או זמן ללימוד 

דף היומי. הלב שלו פשוט בער לתורה. 
גם התפילות שלו היו דבר מיוחד במינו, מלוות 
בתמימות וטהרה שרק מי שראה אותו יכול לתאר, 
וכך גם אהבת המצוות שהייתה לו. בחג סוכות 
האחרון, כשיצא לכמה ימים הביתה, גיא התעקש 
לבנות סוכה מפוארת אפילו אם היא תשמש 
ליום אחד בלבד. הוא נסע לקנות את 
ארבעת המינים הכי יקרים ומהודרים, 

והכל מתוך שמחה עצומה.

פריחה בלחימה
בשנה האחרונה גיא היה במשך 
חודשים רבים במילואים בגבול 
הצפון. התפקיד הרשמי שלו היה רכז 
דת ומסורת ועוזר לרב הגדוד, אבל 
גיא פרח שם והוציא את כל כוחותיו 
אל הפועל. החברים מהצבא מספרים 
שבכל רגע שלא הייתה פעילות, גיא 
היה יושב בפינה שלו ליד השולחן 
והספרים, כשלצידם פינוקים ושתיה, 
כשהוא לומד ומלמד אחרים. כולם 
עברו אצלו לחברותא, לשמוע איזה 
חיזוק  או סתם לקבל  תורה  דבר 
באמונה וביטחון בקב"ה והרמת 

המורל. 
לא יאומן כמה השפעה הייתה 
לו בתפקיד הכל כך חשוב הזה. 
כל החיילים היו אומרים שבלי גיא 
שמלווה אותם מקדימה, הם לא 
מרגישים בטוחים לצאת אל הקרב. 
לוחם,  היה  שגיא  העידו  כולם 

והתעקש לבצע את כל המשימות כמו שאר 
החיילים. 

לפני  שעות  כמה  ממש  בראשית,  בשבת 
היציאה שלהם מלבנון, בעיירה עייתרון, גיא 
נקרא לקחת חלק במשימה ולהיכנס יחד עם 
הכוחות לטהר בית מסוים ולאסוף אמל"ח. 
בבית היו שני מחבלים והלוחמים ניהלו איתם 
קרב גבורה שבסופו הם חוסלו, אבל לצערנו היו 
לכוחותינו נפגעים רבים. גיא נפצע קשה מאוד 
ובמשך שבועיים נלחם על חייו, שבועיים שבהם 
כל עם ישראל עמד לצד המשפחה וקרע שערי 
שמיים בתפילה ותורה. בערב שבת פרשת לך 

לך השיב גיא את נשמתו לבוראו.

 לעמול בהתמדה
אנחנו נמצאים כבר למעלה משנה במלחמת 
'שמחת תורה', וגיא היה כל כולו שמחת תורה: 
מלא בתורה, דבק בתורה – והכל מתוך שמחה 
עצומה. הקומה ההולכת ונחשפת בעם היקר 
שלנו, שגיא היה שותף מלא 'לפעול עם א־ל' 
בהופעה שלה, זו קומת הקודש בעם קודש 
שנותנת ערך ומשמעות לכל קיומנו פה בארץ 

ומשיבה אותנו לטבע האמיתי של חיינו.
הדבר המאפיין ביותר את גיא, הוא היותו 
לוחם. יש סוג אנשים שנולדים מלאי כישרונות, 
אבל גיא היה הביטוי החזק ביותר לאיש עמל. כל 
מה שהיה לו, הגיע מתוך עמל והשקעה בהתמדה 
וחריצות שאין לתאר. כך זה היה בעולם החול, 
בכדורגל, ועוד יותר מכך בעולם הקודש, בעמל 
של תורה, עמל של תיקון המידות, ועמל של 

תשובה ומצוות. 
גיא זכה לא רק למות כלוחם שמוסר נפשו 
למען עם ישראל, אלא עוד יותר מכך - לחיות 
כלוחם, לוחם של "ואתם הדבקים בה' אלוקיכם 
חיים כולכם היום", בחיים של מסירות נפש למען 
הופעת התורה בעולם, ולוחם של בעירה עמוקה 
לדבוק בה' יתברך מתוך כלליות ואחריות על 

כלל עם ישראל.
אנו בטוחים שכמו שגיא לחם למטה לחיות 
חיים כאלה, ביתר כוח הוא יילחם למעלה למען 
ישועתם של ישראל והופעת הגאולה השלימה, 
וכמובן - בנתינת כוח וחיים לבני משפחתו היקרה 
שמחזקים את כל מי שרק שומע ונפגש איתם.

לוחם 
בחייו, 
לוחם 
במותו

דברים לזכרו של גיא שבתאי הי"ד מאת גיסו, עדו פלסר

לוחמי ומפקדי גדוד 28 )חטיבה 55(
משתתפים באבלו הכבד

של הלוחם והמפקד,

עילאי מרצבך
ומשפחתו,

על לכתה בטרם עת של רעייתו

אורלי ז״ל 
המקום ינחם אתכם בתוך שאר אבלי ציון

וירושלים ולא תוסיפו לדאבה עוד
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דברים לזכרו של גיא שבתאי הי"ד מאת גיסו, עדו פלסר

 בשעת המפזרים כנס! 
זאת היא העצה הנכונה תמיד לאיש אשר לבו ער, 

להשכיל אל מצב ההפרזה שבדור ולהשלים את החסר 
)הרב קוק עין אי"ה(

דווקא בעת הזו 
אנחנו קוראים לך   בוגר צבא 

לבוא ולגדול בלימוד

אחרי יותר משנה של מילואים ומלחמה 
אם אתה בצומת דרכים ומחפש כיוון חדש

הצטרף אלינו לישיבת תורה בציון

< מסלולי לימוד עיון בהלכה ובאמונה
< לימוד עם חיבור לאתגרי הדור

< מלגות לנשואים

בוא לבנות את עצמך בגדלות 
כדי שתוכל להשפיע על כלל ישראל!

״ל
צה

ר 
את

ט: 
די

קר

הרב יצחק נרי’ה - ראש הישיבה | הרב אראל סבתו - ראש כולל הלכה
הרב אילן חדד- עיון | הרב יעקב כהן- תורת ארץ ישראל

7צרו עמנו קשר: נריה לבבאל- 058-7603397 | נעם וייס- 052-3633246 | מעלות הכיסופים 5, רמות, ירושלים



העם היוצר
המלחין אנדרה היידו, מורי ורבי, שאל 
אותי פעם: למה מלחינים? למה יוצרים? 
להיות  "כדי  להתחכם:  ניסיתי 
מפורסם... כדי להשאיר בעולם חותם 
נצח, כדי שהמחנך שלך מהתיכון יפגוש 
אותך ויגיד: לא האמנתי שיצא ממך 

משהו..." )חח(
אמר לי אנדרה: אדם יוצר - בראש ובראשונה - כדי להכיר 
את עצמו, את נשמתו. האדם עומד ומשתומם מול ה"חלק 
א־לוה ממעל" שבו. מהי אותה נשמה? מה היא רוצה ממני? 

והיצירה עונה לנו, מגלה לנו. 
גם כשאנו עוסקים בתורה, המטרה היא לגלות מי אנחנו.

ר' שלמה, שהיארצייט שלו יחול במוצ"ש, אמר דבר מדהים: 
כל יהודי הוא אות בתורה, נכון? אם כן, גם להכיר יהודי זה 

ללמוד תורה!

דיברתי על הפרשה עם בעל תשובה אחד, והוא אמר לי 
חידוש: אתה יודע למה עד היום הערבים שואפים למות 
ולהרוג? כי ישמעאל ליווה את יצחק לעקידה, אך נשאר בדרך 
לחכות עם החמור, וכך חשב שיצחק הולך להישחט על ידי 
אברהם ח"ו. עד היום נשרש בו הרצון הזה למות ולהרוג 

בשם האמונה...
לו רק היה באותו רגע גדול, בו שמענו כמה ה' רוצה שנחיה 
על קידוש ה', נחיה ונחַיה אחרים, נפרה ונפרה את העולם 

ביצירה וקדושה.
פעם, בצפת, חבר הראה לי פסקה של הרב קוק הכותב 
שהמלחמות בין עמים באות מחוסר יצירתיות. אברהם, לעומת 
זאת, עסוק כבר מהצעד הראשון שלו ביצירה, יצירת עם ישראל. 

מעולם לא עניין אותו לריב עם אף אחד. 
הרגשתי את זה בפרשה הקודמת, כשכתוב "ויהי ריב בין 
רועי מקנה ובין רועי מקנה לוט". הרועים מסוכסכים, והם 
עסוקים בלבטא את ה'יצירתיות' שלהם בכוחניות. אברהם 

אבינו, לעומתם, לא קשור לזה.
גם עם ישראל, מאז ומעולם, עוסק ביצירה. התורה מתחדשת 
על ידי כל יהודי שעוסק בה, והתורה מצמיחה שירה חדשה, 

עשייה, בנייה, נבואה, חזון ותפילה.

ה'לא עמים' סביבנו, מעולם לא יצרו, לא שיר ולא ניגון... הם 
פותחים במלחמה והרג, ואנו יוצאים נגדם כאריות. בעזרת 
ה' נרדוף אותם עד כלותם, כי באמת השאיפה שלנו היא 

ממלכת קודש!
אני נזכר בשיר החסידי ההוא מילדותי של 'פרחי מיאמי' 
למילים של הרמב"ם: "לא נתאוו החכמים והנביאים לימות 
המשיח, לא כדי שישלטו על כל העולם אלא כדי שיהיו פנויים 

בתורה ובחכמתה...".
שנזכה בקרוב!

אהרן רזאל
אִישִׁית

פעם, בצפת, חבר הראה לי פסקה 
של הרב קוק הכותב שהמלחמות 
בין עמים באות מחוסר יצירתיות. 
אברהם, לעומת זאת, עסוק כבר 

מהצעד הראשון שלו ביצירה, יצירת 
עם ישראל. מעולם לא עניין אותו 

לריב עם אף אחד.

שלחתי אותך 
למלחמה בלב אחד, 

להיות חייל פשוט
דברי ההספד של רעייתו, רעות 

גיא שלי, אהוב ליבי, בעלי היקר.
קשה עלי הפרידה. נפשי קשורה בך. נשמה אחת אנחנו. עומדת 

כאן לידך ומתקשה למצוא מילים. 
זכיתי לקבל מתנה נפלאה. בעל מסור ואוהב, אבא מסור ואוהב 
לבנות, חרוץ, בעל צניעות וענווה, אוהב את התורה, אוהב את 

המצוות, את ה', מכבד את הוריו במסירות.
תודה לך גיא על עשר שנים נפלאות, על כל האהבה והטוב 
שהרעפת עלי, על שלוש הבנות המתוקות שלנו, ועל הכוח שלך 
שדחף ועודד אותי להתקדם, להיות יותר טובה, והכל מתוך עין 

טובה ואהבה.
ותודה לך גיא על ימי החסד האחרונים בבית החולים, שזכיתי 
להיות קרובה אליך עוד קצת לפני שנפרדים. לא אשכח איך 

נפרדת ממני בדמעות. 

בעלי היקר, כל חייך עמלת. לימדת אותי לקרוא לזה 'עמל 
משובח', לחיות ממה שנקנה בעמל. עמלנו לבנות את ביתנו. 
כמה עמלת להיות אבא יותר טוב, בעל יותר טוב. חלמת להקים 
סיוע למשפחות, שיהיה יותר שלום בית, וזכית עוד בחייך לראות 

ברכה בעמלך. 
כל כך מתאים לך, גיא, לעלות למעלה בערב שבת, יום של 
עמל והכנות, ובתוך עמל החיים שלך זכית להתקבל בתוך עם 
ישראל בגופך, בנפשך, בחייך, במותך. בפציעתך זכית לזכות את 

הרבים בעשיית טוב אין קץ. 
שלחתי אותך למלחמה בלב אחד איתך, להיות חייל פשוט, 
בשליחות, פשוט לעשות את דבר ה' - לא מתוך אהבת מלחמה, 
אלא מתוך רצון ושליחות להוסיף אור וטוב בעולם, עד כדי מחיר 

אישי של מסירות נפש. 
בשבת בה נפצעת, שבת בראשית, הלכתי עם הבנות לאחינועם 
לקרית משה, מקרית יובל, ועברנו דרך הר הרצל, וסיפרתי לבנות על 
הגיבורים שנמצאים כאן בהר הרצל עבור כולנו, אבל לא שיערתי 
בנפשי על מה אני מדברת, שאתה בעוד שבועיים מצטרף אליהם.
כולנו גאים בך, גיא. כולנו מודים לך. אנחנו בפרשת לך לך. 
לך לך, גיא, מחיל אל חיל. תמשיך להתפלל עלינו מלמעלה עם 
כל נשמות הקדושים והטהורים, חבריך שנפלו איתך. תמשיך 
להתפלל על הפצועים שנפצעו בקרב, ובמחיצתם של רבי עקיבא 

ותלמידיו תבקש גאולה ונחמה.

תהיה מליץ יושר עבור משפחתנו, תן לנו כוח לעבור את 
המסע הזה. 

תחסר לנו מאוד, גיא, ועם זאת אתה כבר בתוכנו.
ולעם ישראל היקר אני פונה: אני רוצה לומר לכם תודה על 
התפילות, על החסד והמעשים הטובים והערבות ההדדית שליוו 
אותנו בשבועיים האחרונים. שום דבר לא הולך ריקם. הכל מצטרף 

למגמת הטוב שאנחנו חפצים בה. נמשיך להיות טובים. 
מכאן שולחת תפילה לחיילים הפצועים שנפצעו בקרב ולכלל 
הפצועים במלחמה, ובתוכם גם אביתר מנחם חיים בן זהבה ששכב 
לידו בשבועיים האחרונים ונפצע איתו בקרב, אנחנו מאחלים לו 

רפואה שלמה. 
נצא מכאן מחוזקים בתוספת כוח, בגבורת רוח, בזקיפות קומה. 

נוסיף חיים וטוב בעולם ונזכה לגאולה במהרה.
רעות שלך
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 בבוקר
מחדש סוגיה

 בערב
עורך חופה

 גם אתה יכול ללמוד קורס חופה וקידושין בו תוסמך
 לערוך חופות כהלכה ותוכל אפילו לחתן את הבן של השכנים 

זי״ו העולם - לחזונו ולע״נ של ר׳ זליג יצחק ב״ר נחום ז״ל

1-700-500-777
אלדד זוהר:

053-6964 822

תעודה יוקרתית 
ממכון צורבא מרבנן

מערכת מקוונת 
ואינטראקטיבית

המחיר
המשתלם ביותר

₪
המרצים

הטובים בארץ
 סיכומים בשיטת

הקוביות

 פרונטאלי
/ זום

הקורס מועבר על ידי הרב בן ציון אלגזי שליט״א
לימוד פעם בשבוע

מותנה בראיון קבלה ובמעבר בחינות הרבנות הראשית לישראל



בשם כל ישראל

"לשם יחוד קודשא בריך הוא ושכינתיה ביחודא שלים בשם כל ישראל"
בשם כל ישראל?

אין מצב!
•

בהתחלה זה ממש מסורבל, כאילו זו איזו חליפה מעצבנת כזו. אבל 
אחרי שמתרגלים זה כבר ממש ממכר, ואת זה אני לא אומר כסוכן 

מכירות, אני אומר את זה כצרכן מרוצה.
לא אחי, אין כאן שום אקט שיווקי. פשוט אני מסתכל עליך ואומר 
לעצמי: "זה פשוט תפור עליו". הבנת? תפור עליו. כאילו דו משמעי. חזק!

•
תראה איך זה עובד.

אתה נכנס פנימה, תיכנס קצת בעדינות כי התחושה יכולה להיות 
טיפה לא נוחה בהתחלה.

יופי, נכנסת מעולה, רואים שיש לך את זה. עכשיו זה הרגע הכי מטריד, 
אל תיבהל. ברגע שאני סוגר אותך בפנים אתה מתחיל לראות ולשמוע 
הכל דרך הפילטרים, גם הנשימות דרך הפילטרים, ככה שזה מרגיש קצת 

מוזר. אבל כמה דקות אחר כך דברים מסתדרים ואתה פשוט מתרגל.
תחזיק חזק, אני סוגר אותך בפנים!

תישאר כאן כמה דקות לבד, תן לעצמך זמן, אני חוזר לכאן כשתקרא 
לי דרך הזמזם.

•
נכון שזה מטורף?

פשוט גאוני, גאוני, גאוני. אין מילים לתאר את התחושה. תאמין לי, 
אני עם זה כבר כמה שנים ולא מפסיק להתלהב. כאילו מישהו חשב 

רק עליי כשהוא המציא את זה.
תראה, בהתחלה חייתי בעולם מבולבל ומורכב, היו מסביבי מלא 
אנשים. כמעט כולם לא חשבו כמוני ולא ראו דברים כמוני, זה נורא 
בלבל אותי ודרש ממני להתמודד עם העולם הזה. אחרי שהתחלתי 
להשתמש בזה אני פשוט חי לעצמי, רואה רק מה שהפילטרים מזהים 
שנכון לי, שומע רק מה שהפילטרים מאשרים שלא יאתגר אותי ונושם 

רק אוויר מסונן שמותאם לי.
תבין כמה האלגוריתם חכם, הוא מאפשר לי לראות ולשמוע דברים 
ששונים ממני, אבל רק כאלה שאני מסוגל ומעוניין להכיר ולהתמודד 

איתם.
בינינו, הרי רוב מוחלט של האנשים בעולם ממש תועה ומבולבל, 
אנשים פשוט לא מבינים כלום מהחיים שלהם. ולכן בדיוק כל כך חשוב 

להישאר בסביבה סטרילית וסגורה, לא להתבלבל מהעולם שבחוץ.
•

אוי, איזו שאלה טובה, רואים שאתה מבין עניין.
ברור שיש לזה אישור רבני. תבחר לאיזה מגזר אתה שייך, עכשיו 
תבחר לאיזה תת־מגזר, עכשיו תבחר את החוג הספציפי שלך. זהו, הוא 
מנפיק לך אישור מפורט שרק הדעה שלך נכונה וכל השאר טועים לגמרי.

זו הגרסה הכי מתקדמת והיא ממש מפוקחת הלכתית ורעיונית.
•
כן, גם אני מכיר את הקטע הזה.

בעבר, לפני שהתחלתי להשתמש בעצמי, אני זוכר שגם אותי 
זה הטריד.

בעצם הרי צריך לקיים כל מצווה בשם כל ישראל. הקיום הפרטי 
שלך, רק כדי להיות בקשר אישי עם ה' קצת־הרבה מפספס את 
התכלית. בסוף צריך להתגלות בעולם האור האין־סופי של ה', 
והגילוי הזה חייב לעבור דרך השכינה שהיא השורש של כל נשמות 
ישראל. אם אתה לא שם את עצמך בתוך כל עם ישראל, כולל כולם, 

אתה מאבד בדרך משהו מאוד חשוב, ואולי החשוב ביותר.
אבל אל תדאג, העניין הזה סודר על הצד הטוב ביותר בגרסה 

העדכנית.
בגרסאות הישנות כל מי שלא בקבוצה שלך הוגדר רק כטועה 
וחותר תחת אושיות היהדות. אבל בגרסה החדשה כל מי שלא 
בדיוק כמוך מוגדר כערב־רב, והוא כבר לא חלק מעם ישראל. הכי 

פשוט שבעולם.
ככה אתה גם נשאר מוגן, וגם ממש חלק מכלל ישראל. כלומר, 

כל מי שלא סווג כערב־רב.
•

לא הבנתי. אתה בסוף לא רוצה?
באסה.

אתה באמת חושב ש'כל ישראל' הכוונה לכל יהודי באשר הוא 
יהודי? נו, אבל יש לך בפנים תת־קבוצה שגם חושבת ככה.

אתה אשכרה חושב שזה לא קטע של קבוצות. גם לזה יש תת־
קבוצה, אבל לא משנה, בכל מקרה זה לא בפילטרים שלי.

אין בעיה, אתה יכול להמשיך לחשוב שיש הרבה יהודים טועים, 
ואפילו מזיקים מאוד, אבל בסוף הם חלק מעם ישראל ואת המצוות, 
הלימוד והתפילות שלך אתה רוצה לקיים גם בקישור אליהם למרות כל 
הנזק שהם עושים, אפילו לעיקרי היהדות. באמת אין בעיה שתמשיך 

לחשוב ככה, אבל הפילטר שלי ספציפית כבר מזמן סינן אותך.
לא, אין צורך בפרוצדורה מיוחדת של ביטול הרכישה.

אתה בסך־הכל צריך – 
לצאת מהבועה.

אורי צוקר ישיבת לב חדש, שילה
פּוֹיקֶה

_______________________
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הרב מאיר דוד כהנא הי”ד

היום כולם יודעים
הרב כהנא צדק!

בהשתתפות משפחה תלמידים ואישי ציבור.
עליה לקברו בהר המנוחות בשעה 16:00
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בהיכל דוד בירושלים    רחוב אהליאב 14 (ליד תחנה מרכזית).
יום שלישי י”ח חשוון (19.11)     בשעה 18:00

לעצרת הזכרון לכבוד
הזמנה של כבוד

שיעורים בישיבת הרעיון היהודי רח'  שמריה 11 החל משעה 12:00
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הרב

היום כולם מודים: 



עינת ריינוס
וְאַתְּ עָלִית

משיב הרוח
תפילות הימים הנוראים אהובות עלי מאוד. 
מאחרי תשעה באב, מתנגנות לי בראש ובבית 
נעימות הסליחות וחגי תשרי. השנה, כמו הרבה 
דברים שטלטלה המלחמה, זה היה אחרת ומצאתי 
את עצמי באה בלב כבד לימים הנוראים. לב מלא 

צער ודאגה. 
בהִתקרב ראש השנה, חששתי במיוחד. לא ידעתי 
איך אעמוד מול המילים המרטיטות של "ונתנה 
תוקף". והרי השנה נחשפנו לכל כך הרבה מוות. 

מי באש, מי בחרב, מי לא בקיצו... 
חשבתי לעצמי: אגיע, ואם לא אעמוד בכך, אצא 
מהתפילה לזמן קצר, או שלא אומר את המילים 

בפי ואקשיב לשליח הציבור. 
בחזרת הש"ץ, הרגשתי איך הלב שלי דופק 
כשהתקרבנו אל הפיוט... והנה, בשניות שלפני 
"בראש השנה יכתבון" נשמעה נעימת "הנשמה 
לך" של ר' שלמה קרליבך. הרגשתי איך הלב שלי 
מתרכך. המשכנו את הפיוט בלחן הזה. אמנם לא 
אמרתי את המילים בעצמי, אך ראיתי איך הניגון 
מעניק לבוש חדש למילות הדין, נותן לו צבע 
בהיר יותר ומאפשר לעמוד מול המילים הנוקבות 

ומלאות היראה האלה. 

ניגון או מוזיקה קיימים מימי ראשית האנושות. 
בתחילת ספר בראשית מסופר על בניו של למך, 
נּוֹר וְעוּגָב".  שאחד היה רועה צאן והשני "תֹּפֵשׂ כִּ

כשאנו מתחברים לניגון, הוא מחזיר אותנו לחלק 
ראשוני ועמוק בתוכנו.

אברהם מוסקל, סולן להקת 'עלמא', סיפר באחד 
הראיונות איתו שהוא גדל כחסיד ויז'ניץ. בילדותו 
נחשף לניגונים רבים בטישים ובבית, וגם בשלב 
בו התרחק מקיום מצוות "המוזיקה נשארה", 
אמר. נראה שהניגון, בגלל שהוא נוגע במקום 
עמוק־עמוק בתוכנו, ממשיך ללכת איתנו גם אם 

התרחקנו ממקורו.
לפעמים, בתוך ימי המלחמה, ישנה תחושה 
שכבר אין מילים לתאר את עומק השבר. הלב 
נשבר ואנו עייפים מלכאוב, מלדמוע ולהתפלל. 
רוצים לעשות משהו, ולא יודעים מה. אין מילים, 
אין מילים... אך יש משהו מעבר למילים – ניגון.

הניגון מצליח להיכנס למקום הזה. בין אם הוא 
ניגון לבדו ובין אם הוא מלוּוה מילים. היום אנו 
רואים אנשים שמנגנים ושרים במפגשי חברים, 
אמנים שמנגנים לפצועים ואפילו בהלוויות ובתי 
אבלים. זה לא דבר שהיה אפשר לראות פעם. הניגון 
פותח לנו נתיב כשאבדו המילים, נותן כוח, משיב 
את הרוח שבנו ומגלה לנו שפה ומרחב חדשים.

ניגון מגיע כשהרגש כל כך מלא. בין אם זה בזמן 
צער, כמו שראינו, וגם בזמן שמחה. למשל, כשאנו 
מקבלים את פני השבת או כשמתקרבים ליציאתה 
בסעודה שלישית, כשאנו בנסיעה ורוצים 'לנקות 
את הראש', כשחתן בא לקראת כלה... וגם אם 
פתאום נשמע בשורה טובה, ייתכן שנתחיל 

לשיר מרוב שמחה.

לפני כחודשיים זכינו לחתן את בתנו, ברוך 
ה'. בערב שלפני החתונה הסתובבתי בבית 
מבולבלת. היה מתח באוויר, הלב דפק 
בחוזקה בתחושה של דריכות כזו, אך לא 
ידעתי באמת מה לעשות. חברה חכמה 
ורגישה אמרה לי "אני באה". האיש שלי 
)שליח הציבור מהסיפור בהתחלה( ניגש 
לפסנתר, התיישבנו בסלון – כלה ובנות 

משפחה, וניגַנו וניגַנו... 
ניגַנו את הרגש ואת המתח, והניגון נתן 
להם מקום ומעטפת והשיב את הנפש 
למקומה. ככה, בלי דיבורים ובלי הפקות 

מיוחדות.

האחרון  תורה  שמחת  חג  במוצאי 
התבשרנו על מותם של חיילים קדושים 
)מרדכי חיים אמויאל, שמואל הררי, שלמה 
אביעד ניימן ושובאל בן-נתן, ה' יקום דמם(. 
למרות הלב שבער, ואולי דווקא בשל כך, 
החלטתי לנסוע עם חברה טובה )אחרת ☺( 
להקפות שניות במאהל הגבורה בירושלים. 
תוך כדי הריקודים הוקרנו במסך גדול 
תמונות הקדושים שנהרגו במלחמה, ובקיר 
הסמוך היו תלויים משפטים שנהגו לומר, 
וכל זה – בזמן ניגוני שמחה, בחברת מאות 
בנות עם פנים מאירות ולב מלא צער. רק 
ניגון יכול לשאת מציאות לא אפשרית 

שכזאת.

 תוכנית לימודים
מקיפה להתפתחות 

עצמית והכשרה 
מקצועית

כולל מסלול לימודים שנתי היברידי בזום

שיטה מהפכנית לפיתוח מודעות 
ויכולת בחירה בנפש, מציאת מצפן 

אישי, שחרור ממחסומים נפשיים 
וחשיפת כוחות חיים חדשים

 פתיחת שנת הלימודים:
כ"א בחשוון  22.11  

שִׁירִים אֶאֱרֹג

הרב 
יהושע 

אודרברג

בָה לִהְיוֹת מֶרְכָּ
ח הַתּוֹרָה פְתַּ רָא אֵלָיו ה'" תִּ "וַיֵּ

וּוּי? ה הוּא הַצִּ אַךְ אַיֵּ

הֵיכָן הִיא הָאֲמִירָה?

א? ם מָה הוּא בָּ מַדּוּעַ וּלְשֵׁ

לוֹם' אִילַת שָׁ  רַק 'שְׁ

עָלָיו מֵּ בָה', לְזֶה שֶׁ לַ'מֶרְכָּ

ל עַצְמוֹ בַטֵּ מְּ לְמִי שֶׁ

לִיחַ לִי, שָׁ לִהְיוֹת כְּ

עָנָו

 

רָא אֵלָיו – ה'" וְזֶהוּ "וַיֵּ

רָא ה' – אֵלָיו" חַת "וַיֵּ תַּ

מוּת לְּ תַּ לְהוֹדִיעַ עַל הַהִשְׁ

צָא לוֹ הַבּוֹרֵא סוֹף סוֹף נַחַת מָּ שֶׁ

צִיאוּת תוֹךְ הַמְּ בְּ

מהו פשר הביקור של הקב"ה 
אצל אברהם? מדוע מופיע 
צירוף המילים "וירא אליו" 
לפני שם ה', כשבדרך כלל 
כתוב "וירא ה'" אליו? מה 
משנה הסדר? ולאיזו דרגה 
יכול אדם להגיע בעבודת ה'?
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לכבוד 

סגן השר, חה"כ אבי מעוז הי"ו

ידך במאבק הצודק  אנחנו מנהלי תלמודי התורה הציוניים בכל מרחבי הארץ מחזקים את 

והנכון על השוואת התקצוב של תלמודי התורה והעלאתו לרמה המינימלית שנקבעה בחוק 

55-75% מהתקציב הרגיל.

כידוע חוזקנו ותוקפנו בכל החזיתות הינו מכוחה של תורה, ותורתם של תינוקות של בית רבן 

הינה המייסדת עז וגבורה ונותנת כח ותפארה לאומתנו כולה. זכינו ובתלמודי התורה  שלנו 

ישנם אלפי תלמידים היושבים ועוסקים באהלה של תורה ויחד עם זאת ההורים והמלמדים 

יכירו בחשיבות  ותקציביה  דורשים שהמדינה  ואנו  ובצפון,  גם בשדה הקרב בדרום  לוחמים 

התורה ובחשיבות הציבור הלומד ותורם מכחו ומאונו בספרא ובסייפא.

אבי מעוז – זכית והנך שלוחא דרחמנא ושלוחא דעם ישראל לתקן את האיוולת של הפער 

בעוז  עמוד  הממלכתיים.  החינוך  מוסדות  לבין  התורה  תלמודי  תלמידי  בין  ואיפה  והאיפה 

ובגבורה ותזכה את מדינתנו להראות קבל עם ועולם כי כוחם של תשב"ר הוא הנותן לנו כח 

לעשות חיל. אל תירא ואל תחת מפני הלוחצים. ומכח פעולותיך נזכה לראות בישועת ישראל 

על עמו ועל נחלתו – ה' עז לעמו יתן ה' יברך את עמו בשלום!

בברכה לעמידתך בגבורה והצלחתך בחיזוק עם ישראל בתורתו ובצבאיותו

מנהלי תלמודי התורה:

ב"ה ט' חשון תשפ"ה

הרב אברהם שבת
תלמוד תורה ארץ המוריה. 

הרב איציק קוקה
תלמוד תורה טל שמים בית שאן.

הרב אלישע קראוטהמר, 
תלמוד תורה חריש.

הרב חיים דיין, 
תלמוד תורה עץ חיים, פרדס חנה.

הרב יחזקאל כהן, 
תלמוד תורה מעוז חיים, לוד.

הרב יששכר רקובר,
תלמוד תורה מוריה, אלעד.

הרב רועי שומר,
תלמוד תורה מעלה אפרים

חוי בן טולילה
בית ספר צופיה קרית יובל

הרב מיכאל בן שלמה,
תלמוד תורה דביר, ירושלים. 

הרב מנחם אליהו,
תלמוד תורה עצמונה- שומריה.

הרב משה מגידיש
תלמוד תורה בניין ירושלים קרית גת.

הרב משה שטיינר,
תלמוד תורה מוריה, בית שמש.

הרב נחום אריאל, 
תלמוד תורה יסדת עז, הר חומה.

הרב נריה צור,
תלמוד תורה נווה.

הרב שמעון שוקרון,
תלמוד תורה שדות נגב.

שירה כהן
בית ספר ארץ המוריה

הרב עמיאל כהן, 
תלמוד תורה מעוז חיים, ירושלים.

בתי ספר לבנות:

הרב עמיצדק שלמה ,
 תלמוד תורה קניין תורה ק. ארבע.

הרב רוני פרידמן, 
תלמוד תורה מוריה, הרובע.

הרב רחמים עמרני,
תלמוד תורה דרכי מוריה פתח תקווה.

הרב שי בן שלום ,
תלמוד תורה הדר יוסף, עלי.

הרב שמעון ממן,
תלמוד תורה יסדת עז, כרמיאל.

תהילה פרידמן
בית ספר צופיה גבעת שאול

יעל ויגדור
בית ספר צופיה הר חומה

רות צרויה
בית ספר מוריה - הרובע

העתק:

כבוד ראש הממשלה, מר בנימין נתניהו.
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התחייבות למחיר הזול ביותר!!
מקררים ומקפיאים

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
שואבי אבק

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
מכונות כביסה וייבוש

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
תנורים וכיריים

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

שלם וקח עוד היום אצלך בבית

מיקרוגלים טוסטרים וקומקומים
בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר התחייבות למחיר הזול ביותר!!

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
מדיחי כלים

התחייבות למחיר הזול ביותר!!

מיקסרים ובלנדרים
בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
גיימינג וטכנולוגיה

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
מחשבים ניידים

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
סמארטפונים

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר
בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

APPLE

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
מסכים

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

32"-98"

בהפתעההתחייבות למחיר הזול ביותר!!
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

מזגנים 
ומוצרי חימום 

לחורף
קורקינטים

BLACK
FRIDAY
התחייבות למחיר הזול ביותר!!

רכישת תווי רכישת תווי 
מחסני חשמלמחסני חשמל

באמצעות באמצעות 
מטבעות מטבעות 
דיגיטליים דיגיטליים 

)קריפטו()קריפטו(
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התחייבות למחיר הזול ביותר!!
מקררים ומקפיאים

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
שואבי אבק

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
מכונות כביסה וייבוש

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
תנורים וכיריים

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

שלם וקח עוד היום אצלך בבית

מיקרוגלים טוסטרים וקומקומים
בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר התחייבות למחיר הזול ביותר!!

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
מדיחי כלים

התחייבות למחיר הזול ביותר!!

מיקסרים ובלנדרים
בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
גיימינג וטכנולוגיה

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
מחשבים ניידים

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
סמארטפונים

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר
בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

APPLE

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

התחייבות למחיר הזול ביותר!!
מסכים

בהפתעה
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

32"-98"

בהפתעההתחייבות למחיר הזול ביותר!!
מחירמחירבהפתעה

מתפרסם בסניפים ובאתר

מזגנים 
ומוצרי חימום 

לחורף
קורקינטים

BLACK
FRIDAY
התחייבות למחיר הזול ביותר!!

רכישת תווי רכישת תווי 
מחסני חשמלמחסני חשמל

באמצעות באמצעות 
מטבעות מטבעות 
דיגיטליים דיגיטליים 

)קריפטו()קריפטו(



הלב 
היהודי
של מרכז 

העצבים העולמי
הנשיא הנבחר, דונלד טראמפ, בתפילה על ציונו של הרבי מלובביץ' 

זי"ע לפני כחודש, כשלצדו הרב שם־טוב
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זה היה באמצע תפילת שחרית של שבת בבית חב"ד וושינגטון. 
ספר התורה הובל לארון הקודש לאחר הקריאה, כאשר הקהל מלווה 
אותו בשירת "הודו על ארץ ושמים" בנעימה המוכרת בבתי הכנסת 
בחו"ל. בין הספסלים המרופדים היה ניתן להבחין במגוון אישים 
ובעלי תפקידי מפתח בעיר ובמדינה כולה כמו פקידי שלטון בכירים 
ופוליטיקאים ידועי שם, לצד סטודנטים יהודיים ותושבים מקומיים, 

שלכולם משמש המקום כבית שני.

"ברגעים אלה קרה לפתע דבר בלתי צפוי", משתף אותנו רב 
בית הכנסת. קולו רועד כשהוא נזכר באירוע שהתרחש לפני זמן 
מה. "האיש שנשא את ספר התורה מעד קלות וספר התורה נשמט 
מידו לעבר הקרקע. הוא מיהר מיד להגביה אותו, אבל דממת בהלה 
השתררה בבית הכנסת. פניי חוורו. הרי ידועה החומרה הרבה של 

מקרה כזה על השלכותיו.

"בחסדי ה', לאחר שמיעת עדותם של אלו שעמדו בסמוך, התברר 
כי 'עצי החיים' של ספר התורה נתפסו בדבר־מה ומנעו את נפילתו 
על הקרקע. אנחת רווחה נשמעה בבית הכנסת, וספר התורה הושב 
בשירה מחודשת לארון הקודש. ואז", ממשיך ומספר הרב, "קם 
ממקומו אחד המתפללים החדשים יחסית בבית הכנסת – קצין בכיר 
בפנטגון – ביקש את תשומת לב הנוכחים והכריז ספונטנית: 'אתם 
יודעים מה הרגשתי כשספר התורה נפל? הרגשתי שהדבר כביכול 
מכוון אלי אישית. אני הוא שנפלתי, כמעט הגעתי לתהום רוחנית 
ושכחתי על יהדותי לחלוטין. אבל תודה לא־ל, זכיתי להצלה בדמות 
עץ החיים שמנע את אובדני המוחלט – הכרתי את בית הכנסת הזה, 
ומאז שדרכתי על מפתנו אחזו בי והגביהו אותי באהבת ישראל, 
וכך החזירו אותי לארון הקודש של העם היהודי ושל הקדוש ברוך 

הוא. חזרתי להיות יהודי'". 

  

מחפש נשמות, לא קופונים
את הסיפור המיוחד הזה מספר לנו הרב לוי שם־טוב, שליח הרבי 
מלובביץ' זי"ע לוושינגטון, והאיש שמזה עשורים נושא באופן לא 
רשמי בתואר 'הרב של הבית הלבן'. במסגרת זו, למשל, בין שלל 
תפקידיו ופעולותיו, מונה לפקח על כשרות מתקני המטבח הנשיאותי 
לקראת אירועים בהם מתארחים יהודים במשכן. הוא גם המארגן 
והמנחה המסורתי של מעמד הדלקת הנרות בחנוכייה המרכזית 
המתנוססת בגאווה ברחוב העיר מדי שנה בחג החנוכה מול הבית 
הלבן, וזכתה לכינוי 'החנוכייה הלאומית' מפי הנשיא רייגן בזמנו 
– כינוי שהפך לשמה הרשמי. ואם בכך לא די, "השנה גם בנינו 
בפעם הראשונה סוכה בבית הלבן", אומר הרב שם־טוב ומתרגש.

מלבד פעילותו הרוחשת בין מבני השלטון, בית חב"ד המקומי 
ובית הכנסת שבניהולו מאכלסים מדי שבת כ־100 איש, כשבחגים 
ובימים הנוראים נוספים עליהם מאות רבות. "אם תבוא בימים 
הנוראים, בקושי תוכל להיכנס", מעיד הרב שם־טוב בסיפוק. "דרך 
אגב, אם אומרים שפורים־כיפורים, בחג פורים בשנה שעברה הגיעו 

800 איש להשתתף בקריאת המגילה ובמצוות החג.

"את הכיסאות בבית הכנסת", משתף הרב שם־טוב, "תופסים 

חברי הקונגרס ואנשי הבית הלבן היהודיים משני צידי המתרס 
הפוליטי. כך למשל, יואל־חיים )ג'ארד( קושנר, חתנו של הנשיא 
הנבחר דונלד טראמפ, הוא מחברי הקהילה, וכך גם יעקב )ג'ק( 
לוּ, בעבר ראש הסגל בבית הלבן ושר האוצר בממשל הנשיא ברק 

אובמה, וכיום שגריר ארה"ב בישראל.
"לפני הכל", עוצר הרב שם־טוב ומחדד, "חשוב לי להבהיר: אני 
מכהן כרב בזירה הפוליטית, אבל בשום אופן לא כפוליטיקאי בזירה 
הרבנית... יש הבדל גדול בין הדברים. אני לא תופס צד ביריבויות 
הפוליטיות, אלא משתדל להיות קרוב לכולם בשווה ונזהר מאוד 
מלחוות דעה כזו או אחרת. כולם סביבי יודעים כי שליחותי היחידה 
היא – כפי שהנחה אותי הרבי – בכל הקשור להפצת היהדות והשמעת 

עמדת התורה ביחס לדברים שעל הפרק, ואך ורק בזה. 
"אני נזכר שפעם אחת, כששרר מתח גדול בין המפלגות, באו 
לבית הכנסת אנשים משני הצדדים והרגשתי צורך לפוגג את 
האווירה הנוקשה. נעמדתי על מקומי ואמרתי לכולם שאני רוצה 
לומר להם את המסר הבא: כל יהודי מוזמן לבוא לבית הכנסת הזה, 
מלבד אלו האומרים שאחרים לא מוזמנים... בית הכנסת אינו שלי 
או של אי־מי אחר. זהו מקדש מעט שניתנה לי הזכות לנהל אותו, 
ולכן כל מי שרוצה לבוא לכאן על מנת לעמוד ולהתפלל לפני ה', 

מוזמן בשמחה. 
"הדברים שיצאו מן הלב נכנסו אל הלב, ואכן כולם באים אלינו 
ומרגישים בבית. כך למשל, פעם אחת עלה לתורה כלוי מר קושנר, 
כשלצדו עמד יהודי אחר שזמן קצר קודם לכן כתב מאמר חריף נגדו, 
אבל איש לא חש במתח כלשהו. אדרבה, יסוד וסוד קיומו של בית 
הכנסת שלנו הוא שבמקום הזה כולם מתעלים מעל הבדלי הדעות 

וההשקפות, ופונים אל ה' אחד ותורתו אחת.

"כשאני מוזמן כרב לשני אירועים מקבילים הקשורים כל אחד 
לצד אחר של המפה הפוליטית, אדאג לבקר בשניהם. כך גם לפעמים 
אני מתבקש להשתתף בדבר־מה שעלול להיראות מפלגתי, אבל אני 
אעשה זאת רק אם אקבל הסכמה שאוכל לעשות דבר דומה עם הצד 
השני. כך אני משדר להם שאת נשמתם היהודית של המשתתפים 

אני מבקש, ולא את קרבתם הפוליטית".
גם עתה, עם זכייתו של דונלד טראמפ במרוץ לנשיאות ארה"ב, 
הרב שם־טוב משתמט מלהביע דעה מפורשת לכאן או לכאן. 
"כמובן, אני מברך את הנשיא על בחירתו ומאחל לו שיצליח בדרכו, 
אבל אינני עוסק בפוליטיקה. באופן כללי, הרי לכל צד יש יתרונות 
וחסרונות משלו, ומלבד זאת חשוב לזכור תמיד דבר אחד: עמדתי 
בקשר עם כל הנשיאים מאז גורג' בוש )האב(, עבור דרך קלינטון 
וכלה בטראמפ וביידן, ולאורך כל הדרך ראיתי כיצד מתגשמים 
דברי הכתוב במשלי, 'לב מלך ביד ה', לכל אשר יחפוץ יטנו'. לפני 
הכל ואחרי הכל, ה' מנהל את העולם כולו בחן ובחסד וברחמים.

"אני כשלעצמי", מוסיף הרב שם־טוב, "לא הופתעתי מהתוצאות, 
למרות שהסקרים צפו אחרת. בעבר, כאשר טראמפ 
כיהן כנשיא, ניסו לערער את מעמדו ואת מהימנותן 
של הבחירות לנשיאותו. גם במערכת הבחירות 
האחרונה ערכו נגדו תעמולה קשה מאוד, וכנראה 
אזרחים רבים התביישו לומר בסקרים את דעתם 

העבודה בקרב הגורמים המשפיעים בעולם היא חשובה מאוד, אבל בעיניו חשוב 
יותר ללמד תורה סטודנט יהודי בודד  בבית הכנסת שבראשותו ישובים זה 
לצד זה אנשים המשתייכים לקצוות פוליטיים שונים, המשאירים את דעותיהם 
ומחלוקותיהם מחוץ לדלת הכניסה  ומפגש מזדמן בינו לבין ראש מערכת 
המשפט האמריקנית הפך לשיעור בסוגיית מצוות בני נח  עם סיום המרוץ 
לבחירות בארצות הברית, 'קרוב אליך' שוחח עם הרב לוי שם־טוב, 'שליח חב"ד 
לבית הלבן' הפועל בין מסדרונות מרכז המעצמה העולמית על בתי הנבחרים 

שבה, לצד עבודתו הסדירה בין יהודי וושינגטון הבירה  טוב שם משמן טוב

יצחק הורביץ



האמיתית, אבל ביום הבחירות 
הראו מה הם באמת חושבים. 
אין ספק שזה מה שרוב האזרחים 
משכנעות  והתוצאות  רוצים, 

בהחלט".
באופן טבעי, רבים מאנשי 
את  יסיימו  הקודם  הממשל 
תפקידם ותחתיהם יבואו חדשים. 
"כבר יצרו איתי קשר כמה מאנשי 
הממשל החדש", משתף הרב 
איתי  לתאם  "כדי  שם־טוב, 
פרטים מסוימים הדרושים להם 
בענייני יהדות בעיר, ואני מעריך 
שהיהדות בממשל טראמפ תזכה 

למקום של כבוד".
למרות הקרבה למרכז הכוח 
הנושאים  ולאנשים  העולמי 
בעמדות בכירות, הרב שם־טוב 
אינו שוכח את מטרת שליחותו 
הדברים  בוושינגטון. אחד 
היא  לי בשליחותי,  שעוזרים 
שלא  משתדל  שאני  העובדה 
לחשוש מאף אדם, גם אם הוא 
בעל עמדה בכירה ביותר. כפי 
שלמדתי מהרבי זי"ע וכך גם 
מאבי מורי שי', אינני חי בתחושה 

של התרשמות יתר מהדמויות שאני נפגש עימן בשל הנסיבות 
השונות, כי אני יודע שהעיקר זו השליחות, למענה אני כאן. תחושה 
זו מסייעת לי במצבים בהם אני עלול להרגיש שאינני יכול לומר 
את מה שאני חש שצריך להיאמר, ומכוחה אני אומר מה שחובה 
לומר כאשר אני רואה צורך בכך, ואדרבה - זהו קידוש ה' האמיתי".
אחרי הכל, מבחינת הרב שם־טוב, התחום הפוליטי הוא אמנם 
חשוב אבל ממש לא העיקר. "כמו כל חבריי השליחים ברחבי העולם 
העוסקים יום ולילה לתקן עולם במלכות שד־י, העיקר הוא הפצת 
היהדות בקרב יהודי המקום, ואילו השאר יבוא כבר ממילא. אלא 
שלי כשלעצמי, חלק מהמשימה שהוטלה עלי", הוא אומר, "הוא 
להציג את השקפת היהדות בפני בעלי ההשפעה ומקבלי ההחלטות 
בבית הלבן, בבניין הקפיטול, בפנטגון ובזירה הבינלאומית, כמו 
גם להפיץ את הקודים החברתיים להנהגה אנושית תקינה שהתורה 
מציעה לא רק ליהודים אלא לכל אומות העולם באשר הן, במסגרת 

שבע מצוות בני נח".

  

שיאן החתימות בבית הנבחרים
הרב שם־טוב )57( נולד בפילדלפיה בשנת תשכ"ח. אביו הוא 
הרב אברהם־יצחק שם־טוב, יו"ר 'אגודת חסידי חב"ד העולמית', 
מוסד־העל של חסידות חב"ד שמרכזה בניו־יורק. הרב שם־טוב 
האב מכהן מאז נישואיו כשליח הרבי זי"ע בעיר פילדלפיה, בה 
הוכרזה עצמאותה של ארה"ב, ומונה בשעתו על ידי הרבי אישית 
להעביר את מסריו לאנשי הממשל בוושינגטון, כמו גם לקדם את 
ענייני היהדות במסדרונות השלטון. במסגרת זו, במשך עשרות 
שנים בהתמדה, יצר קשרים ענפים עם אישים שונים, ופעל לקידום 

תחומים יהודיים רבים.
באותם ימי בראשית, היה זה מחזה לא שגרתי לראות בהיכלי 
השלטון אדם בעל מראה יהודי הכולל זקן ארוך ומגבעת, אבל 
דווקא הרב שם־טוב שהופיע תמיד במלוא לבושו החסידי הצליח 
ליצור קשרים עמוקים ומניבים לאורך ימים ושנים. הדברים הגיעו 
לידי כך שאחד מאנשי הממשל התבטא, כשהוא מצביע על נקודת 
המוצא שעושה את ההבדל בין עסקונה מהזן המוכר לבין שליחותו 
של הרב שם־טוב: "כל העסקנים מגיעים לוושינגטון על מנת לבקש, 

ואילו הרב שם־טוב מגיע כדי לתת ולהשפיע".
בין השאר, הרב שם־טוב העביר מסרים חיוניים מהרבי לנשיאי 

ארה"ב לדורותיהם, כמו גם ששימש כשליח למסירת אגרות ברכה 
ששיגרו הנשיאים מצדם אל הרבי. כמו כן הרב שם־טוב פעל, 
ביוזמתו ובעידודו של הרבי, להצבת 'החנוכייה הלאומית' הנזכרת 
בסמיכות לבית הלבן עוד בימי הנשיא ג'ימי קרטר. חרף התנגדותם 
של גורמים שונים ומאבקים משפטיים ארוכים, כולל מקרב יהודים 
שלא ראו בעין יפה את מפגן האמונה ופרסום הנס בראש חוצות, 
חסידי חב"ד עמלו רבות להסדיר את מעמדן של החנוכיות הללו, 
שברבות הימים איחדו סביבן אלפי יהודים שהתעוררו לחיות חיי 
יהדות בגאון, כשלחנוכייה הלאומית שהתנוססה במיקום כה מרכזי 
היה חלק נכבד בהנחלת מסורת זו בכל אתר ואתר בארה"ב, ומשם 

לעולם כולו. 
לא נמנה כאן את שלל מפעליו של הרב שם־טוב, ורק נוסיף 
ונזכיר את אחד החשובים בהם: בשנת תשל"ח, לאור קריאתו של 
הרבי, ובעקבות דחיפתו של הרב שם־טוב, הכריז הקונגרס על 'יום 
החינוך' בו יועלו על נס המאמצים והמשאבים לשיפור פני החינוך 
בכל רחבי ארה"ב. בנוסח ההצעה שהגיש הקונגרס לאשרור נשיא 
ארה"ב דאז, מר קרטר, מוזכרות שבע מצוות בני נח כדגם לעקרונות 
המוסריים שעליהם נשענת האנושות, ולאורם יש לחנך את הדור 
הצעיר. היה זה אירוע היסטורי, שהשפעתו מתגלגלת עד ימינו אלה 
בקרב מדינות רבות ברחבי העולם שהלכו בעקבותיה של ארה"ב.
מאז ועד היום, מדי שנה קוראים הנשיאים המכהנים לדורותיהם 
באגרות נשיאותיות אל הציבור האמריקני ולצוותי החינוך באשר 
הם לציין את 'יום החינוך', שנקבע באופן מסורתי לתאריך העברי 
י"א ניסן, יום הולדתו של הרבי, כאות הוקרה על דאגתו ופועלו 
החינוכי למען תושבי ארה"ב. נוסח ההצהרה קבוע בעיקרו, כשכל 

נשיא מוסיף לו נופך משלו. 
מכריו של הרב שם־טוב מספרים כי כשפעל למען קביעת 'יום 
החינוך', נדרשו לשם כך חתימות רבות של חברי בתי הנבחרים של 
ארה"ב, והרב שם־טוב עשה והצליח. כשהנציגים הפוליטיים הללו 
הביעו באוזניו את התפעלותם ממספר החתימות הרב שהשיג – מספר 
שהיו חולמים להשיג לטובת קידום מטרותיהם שלהם – השיב להם: 

"זה כוחה של עבודה מתוך אמונה ואהבת אמת".
בנו הרב לוי, ממשיך דרכו, מספר כי "כבר כשהייתי נער כבן 
14, בעת שהייתי בימי חופשה מלימודיי בישיבה, התחלתי לעזור 
לאבי בארגון והפקת תוכניות יהודיות שונות בוושינגטון". לאחר 
שנישא לרעייתו, חנה, נשלחו על ידי הרבי לשמש כשליחים במשרה 
מלאה בעיר. ומאז הם כאן, עמלים ופועלים ללא לאות לקרב יהודים 

ליהדותם בעיר הגדולה, ולהעניק לכל אחד סיוע גשמי כרוחני. 

18



בית חב"ד שבניהולם של הרב והרבנית גדוש שיעורי תורה ופעילות 
יהודית חינוכית ענפה. מדי שבת וחג סועדים בקביעות על שולחנם 
שגרירים ואורחים נכבדים הפוקדים את העיר, אבל - כמו שהוא 
טורח להדגיש - תשומת לבם נתונה בעיקר לצעירים והסטודנטים 
היהודיים המכירים את יהדותם לראשונה בביתם: "אנחנו עובדים 
רבות עם סטודנטים ואנשי מקצוע יהודים צעירים, שהם דור העתיד 
שלנו", הוא מסביר. "בפרק זמן זה בו הם עומדים בחייהם, אין דבר 
יותר חשוב עבורם מאשר לראות בית יהודי אמיתי. כשהם רואים 
משפחה יהודית, הורים וילדים, הגאים ביהדותם ושמחים בה, זה 

מעודד אותם להתחזק בדרכם זו.
"לפני כשנתיים", מספר הרב שם־טוב, "פגשתי בערב שבת 
באחד ממסדרונות השלטון צעיר שנחפז לדרכו, והיה נראה לי 
שהוא יהודי. עצרתי וגלגלתי איתו שיחה קצרה, במהלכה שאלתי 
אותו אם הוא יהודי. הוא ענה לי שהוא חושב שהוא אינו יהודי 
מאחר שאביו נוצרי, הוא עצמו אינו יודע דבר על יהדות, אבל סבתו 
מצד אימו אכן יהודייה... אמרתי לו: 'יש לי חדשות בשבילך. אמא 
שלך יהודייה וגם אתה יהודי, בין אם אתה שומר מצוות ובין אם 
לא'. הצעיר אמר לי: 'ובכן, מה אתה רוצה שאעשה?' אמרתי לו: 
'ראשית, נניח תפילין יחד. שנית, אתה מוזמן אלינו לסעודת שבת'... 
ואכן הוא הגיע לסעוד על שולחננו, בראש השנה הוא כבר שמע 
תקיעת שופר לראשונה בחייו, בחג הסוכות נטל לולב, ולמעשה 
עכשיו הוא כבר מנהל בית יהודי לכל דבר ופוקד באופן קבוע את 
בית הכנסת שלנו. הוא תמיד אומר שהוא אסיר תודה להשגחה 
העליונה שכיוונה את דרכיו לפגוש בי, ובכך לפגוש למעשה את 

יהדותו שלו".
כיום – רבות בזכות הרב שם־טוב ואביו – אין זה נדיר לראות 
במרכזי סמלי השלטון בעיר יהודים חובשי כיפה הממהרים לביתם 
לכבוד שבת או מתפללים תפילת מנחה בעיצומו של יום בריש גלי. 
"עלי לציין לשבח בעניין הזה את מר ג'ק לוּ" אומר הרב שם־טוב. 
"לוּ הנו שומר מצוות כדת וכדין. בימיו הראשונים בבית הלבן, 
כראש הסגל של אובמה, ביקש ממנו לאפשר לו לסיים מוקדם את 
ענייניו ביום שישי, כדי שיוכל להגיע לביתו מבעוד יום. הנשיא 
נענה בחפץ לב, ויתרה מכך: כאשר לוּ השתתף פעם בישיבת קבינט 
חיונית ביום שישי, קרוב לזמן כניסת השבת, זירז אותו הנשיא 
לצאת לביתו. מאז והלאה, שמירת שבת בבית הלבן ובקרב כל גופי 
הממשל הפכה למושג מכובד ומקובל הרבה יותר מאשר קודם לכן.
"מתוקף תפקידי כאחראי על הכשרות בעת עריכת אירועים 
יהודיים בבית הלבן, כבר במהלך השנה הראשונה לממשל טראמפ 
היו כמה מאנשי הבית היהודיים שלא יכלו לחזור הביתה לחג 
הפסח, וביקשו שאארגן עבורם סדר בבית הלבן. הסכמתי לכך, 
אבל העמדתי מראש תנאי שהכל יהיה כשר למהדרין והם הסכימו. 
כך היה מדי שנה, ובאחת השנים כשלא יכולתי לעשות זאת בעצמי 
כיוון שנדרשתי לנהל את הסדר בבית חב"ד שלנו, בניי ערכו שם 

את הסדר בהצלחה גדולה". 
לאור הקשר רב־השנים עם מוסד 
הנשיאות בארה"ב, מוצא הרב שם־טוב 
בעינו הטובה נקודה חיובית בכל אחד 
מהנשיאים שהכיר. גם על הנשיא היוצא, 
ג'ו ביידן, יש לו מילה טובה לומר. "הוא 
התייחס בחיוב רב לקהילה היהודית 
בארה"ב", הוא מספר ומוסיף אנקדוטה 
מעניינת. "פעם אחת, הייתי עם אבי ועם 
מר ביידן באירוע מסוים. ביידן שוחח 
עם אבי בידידות, ובאמצע השיחה פנה 
אליו ואמר: 'הרב שם־טוב, הרי אתה 
לימדת אותי שהרבי אמר שמה שעשית 
אתמול לא מספיק להיום, ומה שעשית 
היום לא מספיק למחר, כי בכל יום אדם 
חייב לגדול!'... הסיפור העומד מאחורי 
הדברים הוא שבצעירותו, כסנטור, היה 
מר ביידן נוסע בכל יום ברכבת מרחק 
כשעה נסיעה, וגם אבי נהג לנסוע ברכבת 
זו, וכך היו נפגשים ומשוחחים רבות. 

במפגשים אלו למד על חסידות חב"ד והדברים נחרתו בזכרונו, עד 
שזכר את האמרה של הרבי גם לאחר שנים כה רבות". 

  

הרגע בו נזרעו 'הסכמי אברהם'
ביום ראשון האחרון התקיים מפגן של אחדות יהודית באצטדיון 
הבייסבול 'נשיונלס פארק' בוושינגטון. האירוע אורגן על ידי 
הפדרציות היהודיות של צפון אמריקה, וועידת הנשיאים של ארגונים 
יהודיים אמריקאים גדולים. כשיצא הרב שם־טוב מתחומי האצטדיון, 
הטריד אותו מפגין פרו־חמאסי וצילם אותו כשהוא מתקיף אותו 
בשאלות פוגעניות על יחס היהודים למתחולל ב'פלסטין' כלשונו. 
למרות ההאשמות המרושעות שהטיח בו, הרב שם־טוב שמר על 
קור רוח לאורך חמש דקות של צעידה לצד המפגין כשהוא מעניק 
לו תשובות קולעות ומפוכחות. הסרטון הפך לוויראלי, וזכה למאות 

אלפי צפיות ברשתות החברתיות.
אחד מענפי שליחותו של הרב שם־טוב קשור לפעילותו הרבה 
בסוגיית ארץ ישראל ויחסה לשכנותיה, כשהוא מציג בחן ובחכמה, 
ומאידך בתוקף יהודי, את הקשר הבלתי ניתן לערעור בין עם ישראל 
לארצו, כשבעניין זה הוא לא מהסס להביא בגאון את דבריו של 
הרבי שהתריע לאורך שנים כי שלום בין ישראל לשכנותיה אסור 

לו להתבסס על החזרת שטחים וסיכון נפשות של יהודי הארץ. 
הסיפור הבא ארע לפני מספר שנים, כאשר בחסות הבית הלבן 
התקיים על גבעת הקפיטול כנס נגד האנטישמיות העולמית, אליו 
זומנו כל שגרירי המדינות. אל המקום זרמו עשרות שגרירים 
וקונסולים מכל רחבי העולם, ואחד הדוברים בכנס היה הרב שם־
טוב. במהלך האירוע הוא שם לב לתכונה רבה ליד דלת האולם, 
והוא הבחין להפתעתו בשגריר הסעודי הפוסע למקומו כאשר 
סביבו מאבטחים רבים. הרב שם־טוב התלבט כיצד לנהוג, מאחר 
שבאותה עת נחשבה סעודיה כמדינה עוינת לישראל, ואז החליט 

לפנות אליו בנאומו ישירות. 

 אחד הדברים שעוזרים לי בשליחותי, 
היא העובדה שאני משתדל שלא 

לחשוש מאף אדם, גם אם הוא בעל 
עמדה בכירה ביותר. כפי שלמדתי 

מהרבי זי"ע וכך גם מאבי מורי שי', 
אינני חי בתחושה של התרשמות 

יתר מהדמויות שאני נפגש עימן בשל 
הנסיבות השונות, כי אני יודע שהעיקר 

זו השליחות, למענה אני כאן



"כבוד השגריר", משחזר הרב שם־טוב את דבריו, "בוודאי תבקר 
בקרוב בממלכה הסעודית ותשוחח עם הוד מלכותו. אנא, אמור לו בשם 
העם היהודי שאין לנו דבר נגדכם. ישנה רק בעיה משתוללת שהחלה 
כאנטישמיות גרידא, אחר כך הפכה לבעיה של מדינת ישראל, אחר 
כך לבעיה של אמריקה הגדולה ואז לבעיה מערבית כללית, ועכשיו 
הדבר כבר הפך לנגע עולמי המאיים גם על כס המלכות הסעודי. אני 
מאמין שיחד נוכל לפתור זאת. איננו אויבים, אלא אנשים הרוצים יחד 

איתכם להפחית את השנאה ולהרבות בטוב ובתועלת לעולם כולו.

"כשסיימתי את דבריי השתררה דממת הלם באולם, וכשירדתי 
מהבמה ניגשו כל השגרירים הערביים ללחוץ את ידי בכבוד ובהערכה. 
מאז מתקיים מתחת לרדאר קשר הדוק ביני ובין כמה משגרירי מדינות 
המפרץ, כולל שגריר בחריין, הנמשך עד היום". בלי לפרט יתר על 
המידה, הרב שם־טוב מגלה את אוזננו כי זה היה הרגע בו נזרעו זרעי 
'הסכמי אברהם' וחוזי השלום שנחתמו לימים בין ישראל למדינות 
המפרץ. "מתוך היכרותי עם הנושא מקרוב", מוסיף הרב שם־טוב, 
"אין לי ספק שבמוקדם או במאוחר מעט ייכרתו הסכמי שלום גם בין 

ישראל לסעודיה". 

הרב שם־טוב מספר כי בכל שיחה עם שגרירי מדינות, ובהן גם 
מוסלמיות, הוא מדגיש ומזכיר את הקשר המהותי בין העם הנבחר 
לארץ הנבחרת. "פעמים רבות שיתפתי איתם את דבריו של רש"י 
בפתיחת פירושו לתורה", הוא מספר. "כידוע, רש"י כותב כי הסיבה 
לכך שהתורה פתחה בסיפור הבריאה, היא כדי שכולם ידעו שהקב"ה 
הוא בורא העולם, והוא זה שהעניק לנו בבחירתו בבוא העת את ארץ 
ישראל, ומשום כך אין כל מקום לטענת אומות העולם 'ליסטים אתם'. 
דיפלומטים ערביים רבים שאני חולק עמהם את הדברים נרתעים מהם 
בתחילה, אבל מוכרחים להסכים על כורחם שיש בהם אמת. גם אם 
הם היו רוצים לראות את הדברים אחרת, הם מבינים שזהו קשר מהותי 

שאי שאפשר לזלזל בו ולהתעלם ממנו.

"בעיניי, בימינו אלה, נתח משמעותי מהאוכלוסייה הערבית 
והמוסלמית בעולם מבין שאין לעם היהודי דבר נגדו, והצדדים יכולים 
לחיות בשלום זה עם זה ללא מלחמה די בקלות. לאורך השנים צפיתי 
בכאב כיצד ממשלת ישראל נקלעת שוב ושוב לוויתורים מפליגים שלא 
הביאו את התוצאות שהובטחו, בלשון המעטה, וכפי שהזהיר הרבי 
מראש – הם עלולים רק להביא לעוד ועוד אסונות, רחמנא ליצלן. אני 
חושב שהתוצאה הכי טובה שיכולה להיות לשני הצדדים, היא להביא 
לשלום על בסיס משותף כמו הסכמי אברהם המטיבים לכל הצדדים". 
בעניין הזה, רומז הרב שם־טוב, יש עוד תוכניות חיוביות: "שמעתי 
שיהיו דברים טובים, אבל אין הברכה שרויה אלא בדבר הסמוי מן 

העין", הוא אומר בצניעות כשהוא מגלה טפח ומכסה טפחיים.

  

דיון משפטי? רגע של התעלות
הרב שם־טוב מעורב בקידום חוקים והליכים לטובת הקהילה היהודית 
בארה"ב, והוא מסייע בקביעות לארגונים יהודיים אמריקניים מוכרים 
כמו 'האיחוד האורתודוקסי' )OU(, 'אגודת ישראל באמריקה' ועוד, 
ובמידה רבה אפשר לומר כי הוא האיש של יהדות אמריקה בוושינגטון. 
כך גם להפך, לעיתים קרובות סנאטורים ואנשי ממשל מתייעצים איתו 
בנושאים יהודיים שנדרשו לעסוק בהם. "אני משתדל לחלוק איתם 
את עמדת היהדות בתחומים שונים, כמו בענייני כשרות, ברית מילה, 
זכויות אסירים, שמירת שבת, ביטחון פנים, תקנות נסיעה או כל דבר 

אחר", הוא אומר.
בשנה האחרונה, עקב העלייה החמורה ברמת האנטישמיות ברחבי 
ארה"ב, היה הרב שם־טוב מעורב בפעילות למען ההגנה על יהודים 
ברחבי ארה"ב ונקיטת צעדים כנגד האנטישמיות הגואה. "זו תופעה 

מדאיגה למדי", הוא אומר, "ויש בטיפול בה חשיבות עליונה".
כחלק מתפקידו, הרב שם־טוב גם נחלץ לסייע לשליחי חב"ד 
הפזורים ביותר מ־4,500 סניפים ברחבי העולם, הפונים אליו פעמים 
רבות לעזרה כאשר מתעוררות בעיות בקהילותיהם. "אנו מטפלים בכל 
יום בעשרות בקשות המגיעות מרחבי העולם כולו, ומנסים לפתור זאת 

דרך הערוצים הרבים הקיימים בוושינגטון.
"אנו גם מקיימים מדי פעם מפגש של שליחי חב"ד מכל רחבי 
העולם עם עשרות שגרירי מדינות המשרתים בוושינגטון, והדבר הזה 
מסייע מאוד. אין תחליף לכך ששליח חב"ד בהודו, למשל, פוגש 
את שגריר המדינה שלו בוושינגטון. עמדת שגריר היא עמדה חיונית 
וחשובה בכל מדינה, והקשר הזה יכול לפתור בעיות במהירות שלא 
ניתן להגיע אליה בדרכים אחרות. כך גם בכיוון השני: לא פעם אנו 
עצמנו מסתייעים ברשת השליחים הגדולה. למשל, היה מקרה בו רצינו 
לקדם עניין חשוב לטובת יהודי ארה"ב, דבר שהיה תלוי בחבר קונגרס 
מסוים. פנינו לשליח חב"ד במחוז הבחירה של אותו סנאטור, והתברר 
כי הוא מכיר אותו אישית. ואכן, הוא דיבר איתו והשפיע עליו לטובת 
העניין, וכך באמצעות הקשר האישי שלו סייע השליח לעניין שהייתה 

בו חשיבות לכלל ישראל.
"פעם אחת", נזכר הרב באירוע שהותיר עליו רושם עז, "פגשתי 
בהזדמנות מסוימת את נשיא בית המשפט העליון של ארה"ב, ג'ון 
רוברטס. אגב, בוושינגטון יש כלל בידינו: לפעמים יש לך דקה אחת 
להעברת מסר מסוים, או 
שאין לך אפשרות כלל... 
לו  ואמרתי  אליו  ניגשתי 
כראש  כי  לדעת  שעליו 
מערכת המשפט הוא מקיים 
את אחת ממצוות בני נח 
החשובות - העמדת מערכת 
והגונה.  ישרה  משפטית 
ולפיכך, אם יהיה מודע לכך, 
יוכל להפוך כל דיון סתמי 
למעשה של התעלות כמצוות 
ה'. הוא שאל אותי עוד על 
ופרטיהן,  נח  בני  מצוות 
וכך משיחה אקראית בת 
דקה המשכנו לשוחח כחצי 
שעה. כשסיימתי, איחלתי לו 
 - 'have a good day' כמקובל
שיהיה לו יום טוב, אבל הוא 
הגיב מיידית ואמר לי: 'לא 
רק יום טוב, אני עכשיו הולך 
ליום של התעלות'... נוכחתי 
כמה  עיניי  במו  לראות 
השקפת התורה מתקבלת על 
לב שומעיה, וכיצד גם גויי 
הארץ מבקשים ומחפשים 
אחר 'אמת ה' לעולם'. נודע 

פרסומי ניסא. הנשיא היוצא, ג'ו ביידן, במעמד הדלקת החנוכייה הלאומית כשלצדו הרבנים השליחים למשפחת 
שם־טוב. צילום: ברוך עזאגווי
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לי שאחר כך הוא גם ציטט את הדברים בפומבי, והקשר בינינו המשיך 
והסתעף לטובה בתחומים שונים". 

קשריו של הרב שם־טוב משתרגים גם אל משרדי שגרירי המדינות 
השונות שמקומם בוושינגטון. כך, לפני מספר שנים, במהלך תשעת 
הימים בחודש אב, הוזמן הרב לארוחת ערב לרגל אירוע לאומי של 
אחת ממדינות העולם המאכלסת קהילות יהודיות רבות, שהתקיימה 
בביתו של אחד השגרירים בוושינגטון. הקייטרינג שסיפק את הארוחה 
היה כשר למהדרין והתפריט כלל דגים וחלב ישראל, מה שאפשר לרב 
שם־טוב להשתתף בארוחה ולהימנע מאכילת בשר בתשעת הימים. 
אלא שזמן קצר לפני האירוע הודיעו לו בהפתעה, כי לפי כללי הטקס 
יתבקש במהלכו להרים כוס "לחיים" על היין המבושל שהזמין צוות 

השגריר לארוחה זו...
"פניתי לשגריר והסברתי 
לו כי בתשעת הימים נמנע 
ממני לשתות יין. מאידך גיסא 
הוספתי כי אוכל לכבד אותו 
באמירת לחיים על משקה אחר, 
או לחילופין שאשתה יין אם 
סיום מסכת  אערוך במקום 
ואשא דברים. השגריר שתק 
כמה רגעים, ולבסוף אמר לי 
שאם הסיום לא יארך זמן רב 
ואסביר לכולם את משמעות 
ואכן  מסכים.  הוא  העניין, 
כך היה", משחזר הרב שם־
טוב. "הגעתי לארוחת הערב, 
הרחוקים־ יהודים  וכ־30 
ומצוות,  מתורה  לכאורה 
בעלי מעמד בכיר למדי, ישבו 
סביב השולחנות. הם מאוד 
הופתעו כשערכתי סיום על 
מסכת שלמדתי. הסברתי להם 
שזהו פתרון הלכתי שמאפשר 
לי לשתות יין עקב השמחה על 
סיום חלק בתורה, והם הקשיבו 
בינתיים  וזכו  לב  בתשומת 
בדברים הנוגעים להשקפת 

היהדות. 
"אגב, קוריוז מעניין ארע 
כהמשך לכך. חלפה שנה, ויום 
אחד הגעתי לבית הלבן כדי 
לדון בנושא בינלאומי מורכב 
שנגע לעניינו של יהודי מסוים. 
כשהגיע תורי לדבר, פתחתי 
והודיתי שזהו עניין לא קל 
ושאינני בטוח בדבר הדרך 
זאת.  לפתור  כיצד  הנכונה 
לפתע פנה אלי אחד האישים 
בחדר - פקיד בכיר שהתארח גם 
בארוחת הערב הנזכרת במעון 
השגריר - ואמר לי: 'הרב, אם 
מצאת פתרון כיצד לשתות 
יין ביום שבו אסור ליהודים 
לעשות זאת בדרך כלל, לא 
תוכל למצוא פתרון לבעיה 

זו?!...'".

  
 זה הקטן 
גדול הוא

"ככל שהדבר חשוב לפעול 
למען כלל ישראל", מסכם הרב 
שם־טוב, "הרי כלל ישראל 

מורכב מפרטים, ולכן ברור לי גודל החשיבות שיש בהשפעה על כל 
יהודי באשר הוא לקרבו ליהדות. כך למשל, בשבת האחרונה שהו 
אצלנו בבית חב"ד 350 בני נוער שערכנו למענם פעילות מיוחדת. 
במקביל, לפני שבוע ערכנו בקמפוס אקדמי מקומי פעילות חינוכית 
ל־500 צעירים יהודים. ביניהם הייתה נערה צעירה שהודתה בפניי 
בתחילה כי עד לאחרונה לא ידעה מהי שבת כלל, אבל אחרי שנכחה 
לראשונה בביתנו בסעודת שבת, התבטאה ואמרה כי כך בדיוק היא 
רוצה לערוך בביתה העתידי - הדלקת נרות שבת, זמירות היוצאות מן 
הלב ודברי תורה החודרים אל הנשמה. אם דיברנו על פעולות גדולות 
ונצורות בקרב מנהיגי עולם, מבחינתי הסיפור הקטן־כביכול הזה חשוב 

בעיניי הרבה יותר, כי בו למעשה תלוי הכל". ■

רשת מוצרי החשמל הזולה ביותר במגזר החרדי
עפ״י סקר אומניבוס אסקריא 2024

 בית שמש 
 נחל ניצנים 8
)מתחת יש חסד(

ביתר עילית
החוזה מלובלין 35

אשדוד 
אליעזר בן הורקנוס 16

חיפה 
ברכת משה 29

נתיבות
יוסף סמלו 10

)קרסו טרייד(

מודיעין עילית
רבי טרפון 25

ירושלים
 מלכי ישראל 53

גאולה

סניף ראשי ב״ב
רבי עקיבא 29

חדש!

מבית

www.kerenby.co.il **27572757 :מוקד הזמנות ארצי:מוקד הזמנות ארצי

אספקה מהירה
ברוב חלקי הארץ

הקרן
עושים לכם מחיר

נגמרו החגים
הטבות ומבצעים מיוחדים 

בחשמל הקרן

 אבל המחירים
חוגגים

מקרר שארפ
4 דלתות, זכוכית שחורה 

דגם 8435 *

מזגן 1 כ"ס האייר 
  11Buzz דגם

עצמתי ושקט במיוחד 
מקרר אמקור 

* Class -T דגם 550, תקן טרופי

רק  2,700 ₪

מזגן 2 כ״ס 
דגם ספקטרה, פיזור אוויר באחיד

שירות ואחריות תדיראן 

מכונת כביסה בוש
 anti-stain בטכנולוגיית WGG24401 9 ק״ג, דגם

לטיפול בארבעת הכתמים הקשים

מקרר סאוטר 
דגם 490, ללא קרח

טכנולוגיה לפיזור אחיד ומהיר *

רק  2,290 ₪

רק  1,300 ₪

כולל הובלה והתקנה

רק  1,490 ₪

מגהץ טאפל
  SV8111 2800W- דגם

1.8 ליטר, 6.2 באר, תוצרת צרפת

 קומקום מתנה
  Moulinex

זכוכית אלגנטית

רק  950 ₪

במחיר מיוחד!

כולל הובלה והתקנה

רק  2,990 ₪
רק  3,970 ₪

רק  1,000 ₪
לחשמל הקרןבלעדי

שואב שוטף ג’ימי
 HW9 Pro Max דגם

מסך לד מתקדם עם חיווי בעברית

 	!20,000PA - שאיבה עוצמתית ביותר
ניקוי עצמי וייבוש באוויר חם בעמדה	 
 	 IPx8 מנוע מוגן מים פטנט ייחודי
 	4000mAh  סוללה עוצמתית נשלפת
חיישן חכם לזיהוי רמת הלכלוך	 
גמיש 180° - ניקיון מתחת ספות ורהיטים	 

שואב Baseus A3 מתנה
לרכב ולמסילות

Pa 12,000 שאיבה עוצמתית

רק  1,850 ₪

מיוחדתחבילת דאבל 

חבילה מיוחדת דוידסון פרמיום
מכונת כביסה  6 ק״ג, דגם 60,

דירוג A, תוכניות קצרות
מייבש כביסה

7 ק״ג עם צינור

רק  1,970 ₪

Crystal מכונת כביסה
דגם MW6110,  ק"ג שירות ואחריות תדיראן

שנה מלאה + 4 שנים אחריות רחבה**

 מייבש כביסה 8 ק״ג
ללא צינור, 15 תוכניות ייבוש פתח ענק,
דלת אטומה, שירות ואחריות אלקטרה

אי.
טכנ

ור 
ביק

ת 
עלו

נון 
תק

ף ל
כפו

ל ב
סט

קרי
ת 

ריו
אח

ת 
חב

הר
** 

“ח
 ש

40
ם 0

ררי
מק

ל ה
ת ע

שב
קן 

הת
ת 

ספ
תו

ר *
מ“

 2 
עד

ת 
צנר

ת 
למי

וש
 יר

אבן
ה/

צוע
ח ר

ידו
 וק

ות
ספ

תו
לל 

 כו
לא

ה ו
קנ

הת
ל ה

מ ע
ע‘‘

 מ
לל

 כו
לא

זגן 
המ

יר 
מח

אי. 
מל

ר ה
גמ

עד 
או 

 30
.11

.24
ן - 

שוו
ט ח

 כ"
עד

קף 
תו

. ב
צע

מב
ן ה

קנו
לת

וף 
כפ

. ב
ל.ח

ט.

250 ש״ח+ מתנה בשווי

300 ש״ח+ מתנה בשווי



נסו לנחש מי אמר את הדברים החריפים הבאים: "זו הכניעה 
המבישה ביותר שלנו, אנחנו הסכמנו בעצם לספר סיפור שהוא 
שקר מתחילתו ועד סופו - שאין קשר בין חמאס לפלסטינים, כאילו 
חמאס זה איזה חייזרים מהעולם החיצון שחטפו את עזה. וזה שקר. 
חמאס מייצג את הפלסטיניות... הרי אנחנו יודעים שחמאס גייס 
כבר אנשים חדשים, מאיפה הם גייסו אותם? נחתה עוד ספינה של 
חייזרים? הם גייסו אותם מקרב האוכלוסייה שמאוד מאוד בעד 
הרעיון שהם מגלמים. לכן חייבים להרוג את הרעיון. אנחנו יוצאים 
למלחמה בפלסטיניות... זו אידיאולוגיה שאין בה שום מרכיב 
קונסטרוקטיבי, זו אידאולוגיה שרק הביאה הרס יותר מ-100 שנים, 

והאידיאולוגיה הזאת חייבת למות".
את הדברים אמרה בריאיון ד"ר עינת וילף, לשעבר חברת מפלגת 
העבודה, וכזו שמגדירה את עצמה כאשת שמאל ואתאיסטית. אלו 
הן המסקנות שלה בתור מי שחקרה את מאפייני הסכסוך שנים 
רבות. יאמר לזכותה שהיא טענה זאת גם לפני פרוץ המלחמה, אך 
המלחמה הפכה את טענותיה למקובלות יותר גם במחוזות שמהם 

היא מגיעה.

סדום פינת עזה
בזמן התנ"ך היו הרבה חברות מושחתות. מדוע דווקא סדום 
הייתה ראויה לכליה והפכה לסמל? התשובה לכך היא שבסדום 
השחיתות והעוולות היו ממוסדות: "עוון סדום שהם ובתי דינים 
שלהם הסכימו שלא להחזיק יד עני ואביון" )'עקידת יצחק' שער 
כ(. העיקרון הזה תקף גם למערכות הציבוריות בעזה. כפי שכתב 
תא"ל יוסי קופרווסר, שהיה בעבר בכיר באמ"ן: "הרוב המכריע 
של הרחוב הפלסטיני חושב שביצוע פיגועים נגד ישראלים הוא 
מעשה נעלה. בכל חדר כיתה יש פוסטרים של מתאבדים, ו"לאורם" 

הילדים הפלסטינים לומדים".
במבחן הבגרות הפלסטיני המחישו את השאלות דרך התקפת 
טילים על תל אביב. ובסיום המבחן, היכן שאצלנו כתוב "בהצלחה", 

נכתב: "עם חינוך כזה נשמיד את היהודים".

מחפים על פשע
אחד הסימנים לתרבות מושחתת הוא השותפות חוצת המגזרים 
והגילאים במעשי הזוועה שבה. כשלוט נחשף כמי שאירח בניגוד 
י  י הָעִיר אַנְשֵׁ לחוקי סדום, לא מגיעים בודדים לפגוע בו, אלא: "אַנְשֵׁ

צֶה". כמה זה דומה  ל הָעָם מִקָּ עַר וְעַד זָקֵן כָּ יִת מִנַּ סְדֹם נָסַבּוּ עַל הַבַּ
לצערנו להמוני העזתים שבאו לאחר מחבלי הנוח'בות, והיו שותפים 
לרצח, לאונס ולביזה. וכן, להמוני העזתים שצהלו למראה שבויינו, 
ורצו להיות שותפים בלינץ'. כפי שתיאר זאת אבידע בכר, תושב 
קיבוץ בארי ששכל את אשתו ובנו בטבח, ונפצע קשה בעצמו: "אני 
חושב שברצועת עזה אין תקומה כי הילדים שלהם שרפו אותנו, 
והמבוגרים יותר ירו בנו, ואלה עם כיסאות הגלגלים והקביים לקחו 
אותנו שבויים ובזזו אותנו עד הסוף. יש פה ארבעה דורות שצריך 

להעלים מהיקום הזה, אין להם זכות קיום בכלל". 
האלוף במיל' מוטי אלמוז הוסיף: "צריך לשים את המושגים 
"חפים מפשע" ו"בלתי מעורבים" בסימן שאלה. החטופים שחזרו 
מספרים שהם הוחזקו על ידי משפחות רגילות. אם היה מתאפשר 
להם, כל שני המיליונים תושבי עזה היו מגיעים לעוטף עזה ב-7 
באוקטובר לבצע ביזה. יש בינינו הבדלים תרבותיים, אנחנו לא 

יכולים להסיק שמולנו עומדים אנשים נורמליים". 

המחדל ההומניטרי 
להכרת המציאות הזו, ישנן השלכות קריטיות על מוסר המלחמה 
וההתנהלות האסטרטגית מול עזה. אחד המחדלים שמתרחשים 
מתחילת המלחמה, זה הסיוע ההומניטרי. הוא מתדלק את חמאס, 
מאפשר לו להמשיך להתקיים ואף להתחזק כלכלית, זאת בזמן 
שחטופינו נמקים במנהרות. לא מדובר רק בלחצים בינלאומיים 
שגורמים לכך, אלא בתפיסה מוסרית מעוותת, שיוצרת חלוקה 
מלאכותית בין עזה לחמאס. בני גנץ אמר: "אני צריך שילחצו עליי 

לגבי הסיוע ההומניטרי?! אין לי לב יהודי?". 
לעומת זאת, האלוף במיל' גיורא איילנד כתב: "ישראל לא נלחמת 
נגד ארגון טרור אלא נגד מדינת עזה התומכת באידאולוגיה שלו... 
במובן זה, עזה מאד דומה לגרמניה הנאצית... אסור אפוא לישראל 
לספק לצד השני כל יכולת שמאריכה את אורך הנשימה שלו... כל 

הטענות כי הדבר עומד בסתירה לחוקי המלחמה הן מופרכות".
מישהו היה מעלה בדעתו במלחמת העולם השנייה, שמדינות 
המערב מנהלות מלחמה מול צבא הוורמאכט, אך לא מול גרמניה? 
מול צבא יפן, אך לא מול מדינת יפן? אם זה מה שהיה מתרחש, 

ככל הנראה העולם כיום היה תחת שלטונה של גרמניה הנאצית.

התסביך האירופאי - מאמסטרדם לצה"ל
מהיכן העיוות הזה מגיע? החברה המערבית עברה תהליך מואץ 
של 'הפרטה' תפיסתית. אין רעיונות גדולים, יש נרטיבים; אין חברה 
ותרבות, יש אוסף של אינדיבידואלים שחיים במקרה תחת מדינה 
זו או אחרת. כל ניסיון לאפיין תרבות, מוקע מייד בהיותו גזעני 
ולא פוליטיקלי-קורקט. כך נוצר מצב אבסורדי בו האסלאם מתחזק 
באירופה, שותף באחוזים גבוהים לאירועי אלימות ופשיעה, אך 
אסור לדווח על כך. כשחברת פרלמנט מטעם הלייבור בצפון אנגליה 
העלתה את נושא הפגיעה בילדות צעירות במחוז הבחירות שלה, 
היא זכתה לגינוי מהיר ונרחב כ"אִסלאמופובית" ו"גזענית", למרות 
שהנתונים בעניין היו מובהקים )ראו בהרחבה בספרו של דאגלס 
מארי, 'המוות המוזר של אירופה'(. המציאות מתפוצצת לאירופה 

בפנים, ופגשה באופן קשה גם את הישראלים שהיו באמסטרדם.

השקר הגדול – מסדום לעזה
"כל מה שאתה בונה על שקר יוצא עקום" - אשת השמאל האתאיסטית, והבכירים הנוספים שמצביעים 

על השקר שמונע את הניצחון במלחמה. מה בין עזה לסדום? וכיצד הסיוע ההומניטרי קשור לפוגרום 
אמסטרדם ולעליית האסלאם באירופה? מבט עדכני על הפיכת סדום ומשמעותה לימינו

הרב דני לביא, ראש מכון עולמות ור"מ בישיבה הגבוהה באלון מורה
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אך העיוורון הזה הגיע גם אלינו, מהגדרת 
'טרור הבודדים' ועד הניסיון של דובר צה"ל 
לקושש עזתים המגַנים את חמאס. אחד 
השיאים לכך היה שכמענה לסרטון בו רואים 
את איסמעיל הנייה אומר שחמאס הוא העם, 
מתאם הפעולות בשטחים )-אלוף בצה"ל!( 
כתב: 'שקרן', והביא צילום של כמה עזתים 
שיוצאים נגד החמאס. זהו חוסר הבנה 
מוחלט בנוגע לאופן בו תרבות חיה ופועלת. 
כידוע, חמאס נבחר בבחירות דמוקרטיות, 
וכפי שראינו רוב מוחלט של העזתים תמכו 
בטבח וצהלו לאחריו, והחינוך כולו מושתת 

על שנאת ישראל. 

אין צדיק בעזה?
ומה בנוגע לאותם עזתים המתנגדים 
למשטר? כל שקר כולל בתוכו קצת אמת, 
אך ההטעיה שבו היא ההתייחסות אליו ככל 
האמת. יתכן שישנם בחברה מושחתת גם 
כמה צדיקים, אך כל זמן שאין להם השפעה 
– הטלת הזרקור עליהם תוך התעלמות 
מהתמונה התרבותית המלאה, היא שקר 
המוביל לעיוורון בניתוח תמונת המצב 

ופתרונו. 
התפיסה היהודית, לעומת זאת, מדגישה 
שהאדם הוא לא אטום בודד, ושאחת 
המטרות הגדולות שלנו היא לייצר תרבות 
מוסרית וחברה מתוקנת. לכן, לא רק האדם 
נידון על פי רובו כצדיק או רשע, אלא גם 
ד הִיא אוֹבֶדֶת,  ין - מִיָּ עֲוֹנוֹתֶיהָ מְרֻבִּ "מְדִינָה שֶׁ
ה'" )רמב"ם  י רָבָּ אֱמַר 'זַעֲקַת סְדםֹ וַעֲמֹרָה כִּ נֶּ שֶׁ

הל' תשובה ג, ב(. 
כך נבין מדוע כשאברהם, איש החסד 
הגדול, מבקש להציל את סדום על ידי 
הצדיקים שנמצאים בתוכה, באופן תמוה 
הוא עוצר בעשרה צדיקים. מדוע תשעה 
צדיקים לא יכולים להביא להצלת העיר? 
המספר עשר מבטא ציבור, כלומר קבוצה 
שיש לה ביטוי כאופוזיציה פעילה, ובזמן 
מן הזמנים היא עשויה להצליח לשנות 
את החברה לטובה. אך צדיקים בודדים 
המפחדים על נפשם, אין בכוחם להציל 
את החברה המושחתת כולה. כשלוט העז 
לנסות לצמצם את רשעות אנשי סדום, איימו 
עליו; אישה שעזרה לעני בסדום - נרצחה 
באכזריות. זה גם הסיפור העזתי – כל מי 
שינסה לבטא קול אחר, דינו מוות. כך לא 
תיתכן שום אלטרנטיבה פוטנציאלית, ולכן 
נדרשת הכרעה מוחלטת וביטול קיומה 

של תרבות זו.
אין הכוונה שצריך להרוג את כולם. ניתן 
להינצל כפי שלוט ניצל, אך זה מותנה 
במוכנות לצאת ולהתנתק מתרבות שפלה 

זו, בלי להביט לאחור ולהזדהות עימה. 
לאחר בחירתו של טראמפ לנשיאות 
הזדמנות  בפני  נמצאים  אנחנו  ארה"ב 
היסטורית, בה הגיע הזמן להפסיק לשקר 
לנו ולעולם. אנחנו לא נלחמים מול חמאס, 
אנחנו נלחמים מול תרבות ואידאולוגיה 
רצחנית המיוסדת על שנאת ישראל. בשום 
תרחיש עתידי אסור לאפשר לה להמשיך 

להתקיים לצידנו.

בין עשייה להרפיה // לימור כהן
נשים כותבות מזווית אישית על תפילה

 קרובה אליך

בוקר יום ראשון, אפופה, מרימה את הראש 
לו לצנוח חזרה אל הכריות  ושוב מניחה 
המפנקות. מכסה בזרוע שמאל את העיניים 
מקרני האור המבצבצות מבעד לתריסים, וביד 

ומתחפרת  מושכת  השנייה 
עמוק יותר בשמיכה. אני פוקחת 
חצי עין, מנסה להיזכר איזה 
יום היום, לא ממש הצלחתי 
להירדם בלילה. הנה מתחיל 
שבוע חדש, ואני ספק מניעה 
את עצמי, בכבדות, מנסה לגרד 

את עצמי מהמיטה.
תסמונת  זה?  את  מכירה 
אחרי שבת. יום שהוא כזה 
תענוג. מנתק אותי מהטלפון, 
מההודעות, מהזמינות לכולם, 
מאין־ספור המשימות והטרדות 

בתוך העבודה ומחוצה לה.
ביום־יום שלי אני יועצת 
המון  עם  בישיבה  חינוכית 
משימות, ואחר הצהריים אני 

מתכוננת להרצאות על הורות וזוגיות, משתתפת 
בכנסים, מקליטה פרקים לפודקאסט, מקבלת 
מטופלים בקליניקה ואמא וסבתא. החיים 

מלאים.
נכנסת שבת. ניתוק מוחלט שמתחיל מהרגע 
שבו אני מדליקה נרות, הרגע שלי להתחבר 
לקדושה. אני ממש מרגישה את הנשמה היתרה 
יורדת ומוצאת את מקומה בקרבי, ומבקשת על 

כל ילדיי ומשפחתי.
ואז אני מתחילה להרגיש את הרפיון הנעים 
הזה שמתפשט בכל איבריי, רוגע. יש לי פנאי 
להכול בנחת. לשבת עם הילדים, לשמוע איך 
עבר עליהם השבוע, לשוחח על דא ועל הא, 
ליהנות מהנכדים, לקרוא, להתפלל בנחת. 

כאילו אין מחר.
ואז מגיע יום ראשון והנחיתה חדה כל כך, 

כאילו בעטו בי חזרה לשבוע.
אומר אדמו"ר הזקן דבר נפלא:

יעַ  גִּ יַּ שֶׁ דֵי  כְּ יוֹם  כָל  בְּ ה  פִלָּ הַתְּ עִנְיַן 
כָל יוֹם הֶאָרָה מֵעֵין  י בְּ ת, כִּ בָּ לְמַדְרֵגַת שַׁ

ת.  בָּ שַׁ
פְנֶה  יִּ ה שֶׁ פִלָּ עַת הַתְּ שְׁ ה הָאָדָם בִּ וְזֶה יַעֲשֶׂ
בִיתָה וּמְנוּחָה  הְיֶה אֶצְלוֹ שְׁ יִּ ל עֲסָקָיו שֶׁ מִכָּ
בוֹת זָרוֹת  חְשָׁ ל הַמַּ עְתּוֹ מִכָּ ת וְיָסִיחַ דַּ בָּ בְשַׁ כִּ

ה'.  ר נַפְשׁוֹ בַּ ֵ הַטּוֹרְדוֹת לְקַשּׁ
)לקוטי תורה, האזינו(
התפילה היא כמו שבת בתוך ימי החול. 
השבת מבדילה בין ששת ימי השבוע ליום 
השביעי, ומאפשרת לנו להעריך כל דבר ולהניח 
אותו במקום הראוי לו. שבת היא מעין עולם 
הבא, עולם עתידי. נשמה יתרה שבה לא צריך 

לעבוד. האדם לוגם ממנה ויוצא לעולם החול. 
מה  גם  שזה  לנו  אומר  הזקן  אדמו"ר 
שמאפשרת לנו התפילה. התפילה היא טעינה 
מחדש מהאור של שבת. שם תיעשה מלאכה 
מאליה, לא צריך להתאמץ.
תחשבי שאת מתעוררת 
רשימה  עם  בבוקר 
טרדות  של  אין־סופית 
ומשימות שיש לך לעשות 
היום. רק המחשבה עליהן 
מרפה את ידייך. ואז את 
מתפללת ומתחברת לכוח 
השבת! אין שום דבר שלא 
דבר  אין שום  הספקתי, 
להתאמץ  צריכה  שאני 
עליו כי הכול ממנו. אם 
להתחבר  זוכרות  אנחנו 
לזה, אנחנו מרגישות את זה 
לאורך השבוע כולו. "ששת 
ימים תיעשה מלאכה" – 
המלאכה נעשית מאליה. 
יש מי שמנהל את העולם. אלו רגעים קטנים 

של זיכרון של כוח השבת.
ועוד יותר אומר לנו אדמו"ר הזקן, התפילה 

היא בבחינת ממוצע:

חִינַת  בְּ הִיא  חֹל  ל  שֶׁ ה  פִלָּ הַתְּ ה  וְהִנֵּ
חֹל.   ת לְיוֹמִין דְּ בָּ ין שַׁ ע בֵּ מֻצָּ הַמְּ

את המושג ממוצע אנחנו מכירים כאמצע. 
אבל בחסידות מסבירים שהממוצע מחבר בין 
שני הקצוות בהרמוניה, מחזיק אותנו באופן 

מושלם בין קודש לחול.
אני מתחילה את היום ב"מודה אני לפניך 
שהחזרת בי נשמתי בחמלה רבה אמונתך". 
לא סתם קמתי הבוקר לעוד יום. קיבלתי עוד 
יום במתנה כדי למלא את שליחותי בעולם. 
התרגלנו לראות את זה כמובן מאליו, למרות 
שאנחנו אוהבות להגיד ששום דבר לא מובן 

מאליו. האומנם? 
הדבר הזה התחדד לי כשהייתי בת 25. מכרה 
שלי, שהייתה בגילי, לא התעוררה בבוקר, ואילו 
אני נבחרתי כן להמשיך להתעורר. לחבר בין 
קודש לחול. יום אחד עברתי תאונת דרכים, 
והתמלאתי תחושת הודיה גדולה. התקשרתי 
לרב ושאלתי: "איזו תפילה מיוחדת אני יכולה 
להתפלל?" והוא ענה לי: "אבל את כבר אומרת 
אותה. רק תכווני ב'מודים אנחנו לך'". יכולתי 
לכתוב אין־ספור דוגמאות לכך, ובטח גם לך יש.
בכל יום כשאנחנו מתפללות יש לנו בחינת 
שבת. התפילה ממלאת את המצברים ומאפשרת 
לשלב באופן הרמוני בין הקודש לחול בכל 

מעגלי החיים – בזוגיות, בהורות ובעבודה. 
שנזכה.

 מרצה ויועצת זוגית ומשפחתית M.A מנחת הורים מוסמכת
בעלת מרכז להורות וזוגיות.
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 על ספת הטיפולים
עם חנה דיין

שהתחלתי  משפט  זה  הקיר,  אל  "לדבר 
להבין אותו רק אחרי שהתחתנתי עם יונתן" 

התלוננה דבורה 
לך?"  מקשיב  לא  שיונתן  מרגישה  "את 

שאלתי
"לא מקשיב? הדבר הכי אטום שפגשתי 

בחיים שלי.
גם אם היה אצלו איזה פתח קטן שאפשר 
להגיע אליו, היום זה כבר מכוסה עם שכבת 
שלא  בידוד  חומרי  ועוד  בטון  קיר  הגנה 

מאפשרים שום גישה.
כך  כל  וזה  לדבר  מי  עם  שאין  באמת 

מתסכל אותי" ענתה דבורה עם דמעות 
"הוא ככה מהיום שהכרת אותו?" שאלתי

"זה מה שאני לא מבינה, אני זוכרת שזה 
מה שהכי אהבתי בו את היכולת שלו להיות 

רגיש וקשוב אלי.
הוא לא היה יכול להמשיך את היום אם 

רק טיפה הייתי עצובה.
מצליח  והוא  מכאב  בוכה  אני  היום, 

לסובב אלי את הגב ולהרדם.
לא מעניין אותו כלום, הוא הפך להיות 

בדיוק ההפך מהאדם שבחרתי.
להשתנות?"  ככה  לו  גרם  לדעתך  "מה 

שאלתי אותה
"אולי זה בגלל שהוא השיג אותי כבר?
אולי הוא מקבל אותי כמובנת מאליו? 

אולי אם היה יודע שבכל רגע נתון הוא 
יותר  הרבה  היה  הוא  אז  אותי  לאבד  יכול 

רגיש וקשוב אלי" ענתה
"יכול להיות.

אבל גם יכולה להיות אפשרות אחרת.
דבורה, את יכולה לתת לי דוגמא לצורה 
שבה את פונה אליו והוא לא מקשיב ונאטם 

ככה?" שאלתי
בינינו  שאין  מאוד  לי  מפריע  "בוודאי, 

תקשורת.
שאני  לו  ואומרת  אליו  פונה  אני  אז 

מרגישה שהקשר שלנו ממש לא תקין.
לא  אנחנו  גרועה,  שלנו  התקשורת 
יודעים לדבר והוא לא מבין אותי אף פעם"

"ואיך הוא מגיב?" שאלתי
"הוא נאטם כמו בלוק" ענתה

שתעזור  שונה  קצת  גישה  ננסה  "בואי 
לך  להקשיב  לו  ותגרמי  ליונתן  להגיע  לך 

ולהיות באמת איתך"
הכל.  לעשות  כבר  מוכנה  אני  "הלוואי, 

באמת שהתייאשתי"
"על פי הקבלה, הנפש של הגבר שייכת 
שפת  היא  והשפה  והשפע  החסד  לעולם 

התענוג.
והשפה  הגבורות  לעולם  שייכת  האשה 

שלה היא שפה של דין.
כשאת נפגשת עם חברה שלך ומשתפת 
אותה בכאבים והכעסים שיש לך על הקשר 
תבין  שהיא  גבוה  סיכוי  יש  לבינה,  בינך 
הרגשי  המקום  עם  תזדהה  ואפילו  אותך 

שתביאי.
זו שפת נפש שמוכרת לה.

כשאת מגיעה עם שיתוף הכאב או הכעס 
שכל  מרגיש  והוא  אותו  מכווץ  זה  ליונתן, 

העולם שלו מאויים.
הוא מרגיש כמה הוא בעל לא טוב והדבר 

הזה מעורר אצלו תגובות הישרדותיות.
התגובות  יונתן,  של  במקרה 
של  בצורה  מופיעות  האלה  ההישרדותיות 

אטימות וניתוק". הסברתי
"אז לא לדבר איתו? 

אני לא יכולה לבוא אליו בתלונות? 
לשתוק יותר טוב?" שאלה

שזה  חושבת  ואני  יכולה  שאת  "בטח 
ואת  ההזדקקות  את  להביא  מומלץ  אפילו 
שלך  ומשמעותי  חשוב  כך  הכל  הרצון 

בקשר. 

עבור  מהותי  מאוד  קול  משמיעה  את 
הקשר ולפעמים אפילו קול שיונתן בעצמו 

לא מצליח לבטא או לזהות.
רוצה  שאת  שהדברים  מנת  על  אבל, 
להגיד יקלטו ויהיו אפקטיביים, את צריכה 
השפע  לשפת  שלך  השפה  את  לשנות 

והתענוג הזכרית.
את  התלונה,  אותה  את  מביעה  כשאת 
של  מהצד  מתוך  רק  הגבורות  את  מביאה 

הריק והחסרון. 
את  להביא  היא  יותר  היעילה  הדרך 

הגבורות יחד עם החסדים והשפע" 
"לא הבנתי, אפשר דוגמא?"  שאלה מעט 

מבולבלת
בצורה  הטענה  את  להביא  "אפשר 

שמביאה משאלה, כמיהה.
את  שלך,  החלום  את  מדברת  כשאת 

מאפשרת לשפע להכנס. 
לדוגמא, אפשר לומר:

מתקשורת  להנות  לנו  מגיע  "יונתן, 
אינטימית קרובה".

או   ביחד"   ונגדל  שנתפתח  לי  "בא 
"מגיע לנו להנות מזוגיות טובה שבה נרגיש 

שאנחנו מבינים אחד את השני"
לנו  שיהיה  ביחד,  ונתפתח  נלמד  "בוא 

כיף ביחד." 
לתוך  שפע  מוכנס  שבה  הזו  השפה  כל 

הגבורות היא שפה שפותחת את הלב" 

איך תגרמי לו להקשיב

 חנה דיין - טיפול זוגי ופרטני )לנשים בלבד( ליווי במשברי חיים על פי תורת הנפש היהודית | קליניקה פרטית בשפלה 
ניתן לתאם גם בזום 054-4480705,  מייל: hanna.tipul@gmail.com | לכל המאמרים: www.hannad.co.il  )טיפול פרטני לגברים יינתן על ידי מטפל(
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אֱהוֹב! הַאֲמֵן! קָרֵב! הִתְקָרֵב! הַזְמֵן שַׁבָּת! 

להצטרפות לקבוצת ווטאספ של טיפ יומי לקירוב
נא לשלוח הודעה ל-052-5665005 

מכירים בעלות תשובה או בדרך? הפנו אותן
למדרשת שושנת אביב בתל אביב. יעל 053-367-3434

 גם אתם יכולים להפיץ תורה! 
להצטרפות לצעירי ראש יהודי - 054-8393457 

ללמוד  הדתית  לציונות  שיש  הדברים  על  מאמר  כתבתי  שעבר  בשבוע 
אחת  אבל  תגובות,  כמה  קיבלתי  בעקבותיו  הצבא,  בסוגיות  מהחרדים 
שרציתי  מה  את  במדויק  תיארה  שהיא  משום  במיוחד,  אותי  ריגשה 
באישורו: שם,  בעילום  מתפרסמים  הדברים  אישי.  סיפור  דרך   לומר 

"שלום וברכה איתי. קראתי את המאמר שלך ואני חייב להגיד שהיה צריך הרבה אומץ 
ואמת כדי לסכם ולתמצת את הגישה של הציונות הדתית בכישלונה הרוחני על חשבון 

האחדות כערך עליון. אני בעל תשובה בן 47 ופניתי ישר 
היא  הסיבות  אחת  סיבות.  מהרבה  ספרדי  החרדי  לזרם 
כאשר הייתי חייל בגולני, שם עוד הייתי חילוני, היו לי 
האחדות  את  לראות  אהבתי  וממש  ביינישים  במחלקה 
שלהם והשירה שלהם בערב שבת. אבל פה זה הסתיים. 
למה? הם לא חילקו מהתחושות שלהם לחיילים מסביב. 
על  לי  להסביר  וחיות  להט  היה  לא  מהם  אחד  לאף  כי 
תורה ומצוות ולהכיר לי מי זה הקדוש ברוך הוא. ישבתי 
אחת. רוחנית  שיחה  היתה  ולא  בשמירות  הרבה   איתם 

אם כבר מצאתי את עצמי מנסה לכבות חשקים, רצונות 
החילוני  שלעולם  לו  ולהסביר  מהם  אחד  של  וסקרנות 
שגם  כמובן  עצמו.  את  להאדיר  מלבד  להציע  מה  אין 
באזרחות וגם במילואים הם לא מפתחים שיחה רוחנית. 

לחברה  להכנסה  מעוניינת  פשוט  הדתית  שהציונות  הבנתי  בתשובה  שחזרתי  לאחר 
 הישראלית למען האחדות וזה יפה מאוד אבל הם יותר מושפעים מאשר משפיעים.

המאמר שלך כל כך הסביר יפה את הנושא שאני חושב שצריך לתת לכל ראשי הישיבות 
של הציונות הדתית, לקרוא כל בוקר את המאמר שלך ושיעשו חושבים כמה עקרונות 
והעלמת עין הם ממשיכים לעשות בזמן שהנוער שלהם הולך ונושר בצורה חריגה מאוד. 
ישר כוח". עד כאן דבריו. הסיבה שדבריו נגעו בי, היא כי גם אני הייתי חייל חילוני 
במחלקת ביינישים בגולני. אלא שאני זכיתי להיות עם תלמידי ישיבות ששיתפו אותי 
 ברגשי הקודש שלהם, וזה קירב אותי. והרגשתי בדבריו צער על הפספוס הזה שהיה בחייו.

לאחרונה קמים כל מיני ארגוני אחדות, שתסלחו לי על הבוטות - הם שטחיים להחריד. 
ומדברים  אורחים'  'פוליטיקה של הכנסת  על  מיזם שטחי? הם מדברים  מזהים  איך 
על 'כאבים'. חבר דתי סיפר לי, שפעם ראשונה הוא פגש 'חילוני אמיתי' ושמע את 
הכאב שלו, וכל השיח הוא סביב כאבים משותפים ומנסים להגיע ל"הסכמות רחבות". 
למה זה שטחי? ראשית, אחדות וקירוב עושים לשם שמיים ולא לשם פוליטיקה- זה 
זול מאוד. שנית, היהודי לא מורכב רק מגוף ורגשות. ליהודי יש חלק עליון, אלוהי, 
קוראים לו - נשמה. בית המקדש היה מבנה מאוד יפה מבחינה אדריכלית, בזכותו היה 

גם שפע של עושר, פירות ותבואה. אבל זה לא היה העיקר שלו. בית המקדש הביא 
זה היה  וגם נבואה.  השראת שכינה בישראל, הוא הביא אווירה שמאפשרת קדושה 
העיקר שלו. מי שמדבר רק על היופי החיצוני של בית המקדש או על הפירות הטעימים 

הוא אדם שטחי.

ובלי  הקב"ה  על  לדבר  בלי  כאבים"  של  "שיח  על  ומדברים  שנפגשים  יהודים 
נצחי,  ערך  לזה  אין  תורה,  ביטול  זה  נשמה,  על  לדבר 
על  מדברת  לא  היא  כי  מעמד  תחזיק  לא  הזו  האחדות 
וחומר  )קל  השטחי  אלא  העמוק,  המשותף  המכנה 
לא  "אתה  אותי:  שאל  מישהו  פוליטי(.  זה  כאשר 
אחדות??". ולעשות  חילונים  עם  להפגש  צורך   מרגיש 
עניתי לו- "ממש לא. ההורים שלי חילוניים, אחיות שלי 
שבוע  כל  הולכת  שלי  המורחבת  המשפחה  חילוניות, 
למחאות קפלן. ואתה יודע על מה אני מדבר איתם? על 
המשפחה, על החיים, אני לא מדבר איתם על פוליטיקה 
ולא על הסכמות רחבות. כולנו יודעים מה כל אחד מצביע 
ואנחנו גם יודעים שהכרעות עובדות בקלפי וככה החיים 
עובדים". המניפולציות שארגונים עושים לדתיים לקחת 
אותם לפוליטיקה בשם סיסמאות אחדות לדעתי רעות מאוד. 
 הם בונים על הנאיביות הגדולה שיש במגזר שלנו שלא יודע לזהות עורמה ותחבולות.

לא  גם  אחדות  בצד.  הפוליטיקה  את  עזבו  אחדות,  למפגשי  מגיעים  אתם  אם 
על  לדבר  רוצים  אתם  ואם  כאבים.  להרגיע  פסיכולוגי  טיפול  בשביל  עושים 
שלכם  שיח  לבר  תספרו  אותם.  תשתפו  קודש,  רגשי  על  תדברו  אז  רגשות, 
הרב,  של  תורה  בשיעור  נהנים  אתם  ואיך  השבת,  בשולחן  מרגישים  אתם  איך 
רוצים  שהם  מה  זה  לדבר,  שלכם  לנשמה  תנו  לכם.  חשובה  צניעות  וכמה 
שונאים. אתם  פוליטיקאי  ואיזה  צהריים  לארוחת  אכלתם  מה  לא   לשמוע. 

גם ברגשי  לו,  יפה שכל אחד מספר מה כואב  זה מאוד  לי.  אשתף אתכם מה כואב 
החול וגם ברגשי הקודש. אבל איפה הקב"ה בסיפור? איפה הכאב של השכינה? למה 
אף אחד לא מדבר עליה? למה רבות מהיוזמות של ט' באב הן על פילוג ומחלוקות 
הקדושה  המקדש,  חסרון  ועל  הקב"ה  של  הכאב  על  מדברים  לא  למה  פוליטיות? 
והשכינה? מיזם שידבר על הדברים האלו- על הנשמה שיש בכל יהודי, על התורה 
מיזם האחדות האמיתי  יהיה  הוא  ותוכנו הרוחני,  בית המקדש  ועל  בסיני,  שקיבלנו 

לו אני מייחל.

מה הכאב שלך?
איתי אסמן

asmanitai@gmail.com
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מחפשים את השליחות שלכם?
סוף סוף מה שחיכיתם לו וכ”כ מתבקש, לאור כל מה שחווינו...

Ry.hineni@gmail.com   |  055-2235465 לפרטים נוספים: שחר - 

ימי רביעי (לאחר סוכות) בירושלים
!בית מדרש לשליחות

052-566-5005

בואו לאהוב, להאמין ולקרב!

 ת’יומנים תפתחו

איך תדעו לאיזה מיזם אחדות ללכת?

עכשיו תורנו!מה הכאב שלך?
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אֱהוֹב! הַאֲמֵן! קָרֵב! הִתְקָרֵב! הַזְמֵן שַׁבָּת! 

להצטרפות לקבוצת ווטאספ של טיפ יומי לקירוב
נא לשלוח הודעה ל-052-5665005 

מכירים בעלות תשובה או בדרך? הפנו אותן
למדרשת שושנת אביב בתל אביב. יעל 053-367-3434

 גם אתם יכולים להפיץ תורה! 
להצטרפות לצעירי ראש יהודי - 054-8393457 

ללמוד  הדתית  לציונות  שיש  הדברים  על  מאמר  כתבתי  שעבר  בשבוע 
אחת  אבל  תגובות,  כמה  קיבלתי  בעקבותיו  הצבא,  בסוגיות  מהחרדים 
שרציתי  מה  את  במדויק  תיארה  שהיא  משום  במיוחד,  אותי  ריגשה 
באישורו: שם,  בעילום  מתפרסמים  הדברים  אישי.  סיפור  דרך   לומר 

"שלום וברכה איתי. קראתי את המאמר שלך ואני חייב להגיד שהיה צריך הרבה אומץ 
ואמת כדי לסכם ולתמצת את הגישה של הציונות הדתית בכישלונה הרוחני על חשבון 

האחדות כערך עליון. אני בעל תשובה בן 47 ופניתי ישר 
היא  הסיבות  אחת  סיבות.  מהרבה  ספרדי  החרדי  לזרם 
כאשר הייתי חייל בגולני, שם עוד הייתי חילוני, היו לי 
האחדות  את  לראות  אהבתי  וממש  ביינישים  במחלקה 
שלהם והשירה שלהם בערב שבת. אבל פה זה הסתיים. 
למה? הם לא חילקו מהתחושות שלהם לחיילים מסביב. 
על  לי  להסביר  וחיות  להט  היה  לא  מהם  אחד  לאף  כי 
תורה ומצוות ולהכיר לי מי זה הקדוש ברוך הוא. ישבתי 
אחת. רוחנית  שיחה  היתה  ולא  בשמירות  הרבה   איתם 

אם כבר מצאתי את עצמי מנסה לכבות חשקים, רצונות 
החילוני  שלעולם  לו  ולהסביר  מהם  אחד  של  וסקרנות 
שגם  כמובן  עצמו.  את  להאדיר  מלבד  להציע  מה  אין 
באזרחות וגם במילואים הם לא מפתחים שיחה רוחנית. 

לחברה  להכנסה  מעוניינת  פשוט  הדתית  שהציונות  הבנתי  בתשובה  שחזרתי  לאחר 
 הישראלית למען האחדות וזה יפה מאוד אבל הם יותר מושפעים מאשר משפיעים.

המאמר שלך כל כך הסביר יפה את הנושא שאני חושב שצריך לתת לכל ראשי הישיבות 
של הציונות הדתית, לקרוא כל בוקר את המאמר שלך ושיעשו חושבים כמה עקרונות 
והעלמת עין הם ממשיכים לעשות בזמן שהנוער שלהם הולך ונושר בצורה חריגה מאוד. 
ישר כוח". עד כאן דבריו. הסיבה שדבריו נגעו בי, היא כי גם אני הייתי חייל חילוני 
במחלקת ביינישים בגולני. אלא שאני זכיתי להיות עם תלמידי ישיבות ששיתפו אותי 
 ברגשי הקודש שלהם, וזה קירב אותי. והרגשתי בדבריו צער על הפספוס הזה שהיה בחייו.

לאחרונה קמים כל מיני ארגוני אחדות, שתסלחו לי על הבוטות - הם שטחיים להחריד. 
ומדברים  אורחים'  'פוליטיקה של הכנסת  על  מיזם שטחי? הם מדברים  מזהים  איך 
על 'כאבים'. חבר דתי סיפר לי, שפעם ראשונה הוא פגש 'חילוני אמיתי' ושמע את 
הכאב שלו, וכל השיח הוא סביב כאבים משותפים ומנסים להגיע ל"הסכמות רחבות". 
למה זה שטחי? ראשית, אחדות וקירוב עושים לשם שמיים ולא לשם פוליטיקה- זה 
זול מאוד. שנית, היהודי לא מורכב רק מגוף ורגשות. ליהודי יש חלק עליון, אלוהי, 
קוראים לו - נשמה. בית המקדש היה מבנה מאוד יפה מבחינה אדריכלית, בזכותו היה 

גם שפע של עושר, פירות ותבואה. אבל זה לא היה העיקר שלו. בית המקדש הביא 
זה היה  וגם נבואה.  השראת שכינה בישראל, הוא הביא אווירה שמאפשרת קדושה 
העיקר שלו. מי שמדבר רק על היופי החיצוני של בית המקדש או על הפירות הטעימים 

הוא אדם שטחי.

ובלי  הקב"ה  על  לדבר  בלי  כאבים"  של  "שיח  על  ומדברים  שנפגשים  יהודים 
נצחי,  ערך  לזה  אין  תורה,  ביטול  זה  נשמה,  על  לדבר 
על  מדברת  לא  היא  כי  מעמד  תחזיק  לא  הזו  האחדות 
וחומר  )קל  השטחי  אלא  העמוק,  המשותף  המכנה 
לא  "אתה  אותי:  שאל  מישהו  פוליטי(.  זה  כאשר 
אחדות??". ולעשות  חילונים  עם  להפגש  צורך   מרגיש 
עניתי לו- "ממש לא. ההורים שלי חילוניים, אחיות שלי 
שבוע  כל  הולכת  שלי  המורחבת  המשפחה  חילוניות, 
למחאות קפלן. ואתה יודע על מה אני מדבר איתם? על 
המשפחה, על החיים, אני לא מדבר איתם על פוליטיקה 
ולא על הסכמות רחבות. כולנו יודעים מה כל אחד מצביע 
ואנחנו גם יודעים שהכרעות עובדות בקלפי וככה החיים 
עובדים". המניפולציות שארגונים עושים לדתיים לקחת 
אותם לפוליטיקה בשם סיסמאות אחדות לדעתי רעות מאוד. 
 הם בונים על הנאיביות הגדולה שיש במגזר שלנו שלא יודע לזהות עורמה ותחבולות.

לא  גם  אחדות  בצד.  הפוליטיקה  את  עזבו  אחדות,  למפגשי  מגיעים  אתם  אם 
על  לדבר  רוצים  אתם  ואם  כאבים.  להרגיע  פסיכולוגי  טיפול  בשביל  עושים 
שלכם  שיח  לבר  תספרו  אותם.  תשתפו  קודש,  רגשי  על  תדברו  אז  רגשות, 
הרב,  של  תורה  בשיעור  נהנים  אתם  ואיך  השבת,  בשולחן  מרגישים  אתם  איך 
רוצים  שהם  מה  זה  לדבר,  שלכם  לנשמה  תנו  לכם.  חשובה  צניעות  וכמה 
שונאים. אתם  פוליטיקאי  ואיזה  צהריים  לארוחת  אכלתם  מה  לא   לשמוע. 

גם ברגשי  לו,  יפה שכל אחד מספר מה כואב  זה מאוד  לי.  אשתף אתכם מה כואב 
החול וגם ברגשי הקודש. אבל איפה הקב"ה בסיפור? איפה הכאב של השכינה? למה 
אף אחד לא מדבר עליה? למה רבות מהיוזמות של ט' באב הן על פילוג ומחלוקות 
הקדושה  המקדש,  חסרון  ועל  הקב"ה  של  הכאב  על  מדברים  לא  למה  פוליטיות? 
והשכינה? מיזם שידבר על הדברים האלו- על הנשמה שיש בכל יהודי, על התורה 
מיזם האחדות האמיתי  יהיה  הוא  ותוכנו הרוחני,  בית המקדש  ועל  בסיני,  שקיבלנו 

לו אני מייחל.

מה הכאב שלך?
איתי אסמן

asmanitai@gmail.com
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מחפשים את השליחות שלכם?
סוף סוף מה שחיכיתם לו וכ”כ מתבקש, לאור כל מה שחווינו...
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ימי רביעי (לאחר סוכות) בירושלים
!בית מדרש לשליחות

052-566-5005

בואו לאהוב, להאמין ולקרב!

 ת’יומנים תפתחו

איך תדעו לאיזה מיזם אחדות ללכת?

למה רוב החוזרים בתשובה מגיעים למגזר החרדי?מה הכאב שלך?
 איתי אסמן

לאחרונה מתנהל קמפיין שנאה נגד החרדים בגלל חוק 
הגיוס. הייתי מבין את הביקורת אם היא הייתה מתמקדת 
רק ברצון שהם יהיו שותפים בצבא, אבל ככל שהזמן חולף 
הקמפיין נהיה מרושע יותר. מאשימים את המגזר הזה 
ברצון לקבל רק כסף ותקציבים כאילו הם תאבי בצע. מי 
שמדבר כך מעולם לא היה בבית של חרדי ולא ראה מה 

זה חיי צנע וחדר אחד שישנים בו 7 ילדים. 

היה רב שכתב שהם לא מתפללים לשלום חיילי צה״ל 
על פי בדיקה בכמה בתי כנסת שהוא היה בהם. אם היה 
מצטרף אליי היה פוגש לא מעט מקומות שכן מתפללים 
להצלחתם. ובכלל, למה לחפש את הרע באחר? שבוע 
שעבר פגשתי 2 תלמידים מישיבת בית שמעיה בבני ברק 
והם שיתפו אותי שהרבנים שלהם חילקו להם בראש 
השנה ויום הכיפורים שמות של חיילים להתפלל עליהם. 
רב נוסף התראיין בתאגיד ׳כאן׳ וטען שמדובר ב׳מוטציה 
חברתית׳ ו׳תורה פחדנית׳. האמנם? מעבר להוצאת השם 
הרע והקיטרוג על יהודים בשעת מלחמה, האם הוא יודע 
להסביר מדוע רוב מוחלט של החילונים חוזרים בתשובה 

ל׳תורה פחדנית וגלותית׳? מה הם מוצאים שם, במגזר הזה שכל כך מושמץ 
בתקשורת, ולאחרונה מושמץ בחריפות גם על ידי חלקים במגזר הדתי? אני 
לא מצליח להבין איך חלקים במגזר הדתי שגדלו על ערך אהבת חינם, ועל 

האיסור לדבר לשון הרע ולעשות מחלוקות בעם - נפלו לתוך הקמפיין הזה.

אז כחילוני לשעבר אשתף את נקודת מבטי. לצערי בילדותי גם אני הייתי שטוף 
מח של התקשורת בשנאת החינם כלפי לחרדים, אך לאחר שחזרתי בתשובה 
למדתי לפתח חיסון נגד התקשורת ולהבחין בין ביקורת אמיתית לבין שנאה.

הסיבה שרבים מהחילונים חוזרים בתשובה למגזר החרדי היא בגלל שהם 
רואים את מודל המשפחה שלהם שמחובר לקדושה, הם רואים איך האישה 
מכבדת את הבעל, הבעל מכבד את אשתו והילדים מכבדים את ההורים, והכל 
בגלל התורה. לא שחלילה זה לא נמצא במגזר הדתי, אבל במגזר החרדי זה 
מאוד בולט ומקרין, אי אפשר לפספס את זה. החרדים ״עם התורה הגלותית 
והפחדנית״ מעלים על נס את ערך המשפחה והקדושה האישית, לכן גם יש להם 
הרבה מאוד ילדים. הם דואגים מאוד לחינוך הטהור של הילדים שלהם, ולכן 
הם מרחיקים אותם מאוד מסמארטפונים וכל מה שיכול לטמא את המחשבות 
והדעות שלהם והילדים שם מאוד מאושרים. ברגע שחילוני רואה את המודל 
הזה, הוא נפעם. זה קידוש השם מאוד גדול וזה מעורר אצלו רצון גם להיות 
במקום הזה. גם כאן, זה לא שחלילה אצל כל החילונים אין כבוד להורים, 

אבל בתרבות החילונית זה כמעט לא בשיח. השבוע, 
סטנדאפיסט העלה לרשת החברתית מכתב שהבן הקטן 
שלו השאיר לו על המיטה, כי הוא לא נתן לו צ׳יריוס. 
הוא כתב לו בין היתר: ״טיפש ומטומתם״. כשראיתי את 
המכתב הזה הזדעזעתי, איך ילד כל כך קטן מדבר אל 
אבא שלו, ועוד באיזו סיבה טפשית. והאבא עוד חושב 
שזו בדיחה מצחיקה ולא מבין שמדובר באירוע עצוב 
מאוד. בכוונה טשטשתי את שמו, למרות שהוא פרסם 
זאת ברבים כי הנושא זה לא האדם הספציפי הזה, אלא 
התרבות החילונית, שלא מחנכת למצוות ״כבד את אביך 
ואת אמך למען יאריכון ימיך״. עוד עלולים להאשים 
בהדתה את המורה שיביא את הפסוק הזה בשיעור, 
אבל הילדים זקוקים לו כמו חמצן, וגם ההורים שלהם. 
כשחילונים רואים שזה מה שמלמדים את החרדים, הם 

אומרים לעצמם ״כזה ראה וקדש״.

אני מבין מאוד את הצורך בלוחמים במלחמה הזו, 
עשיתי לא מעט ימי מילואים בגזרת עזה - אבל יש כאן 
עוד אירוע תרבותי שחייבים לשים לב אליו. חז״ל אומרים 
במסכת ברכות ״קשה תרבות רעה בתוך ביתו של אדם יותר ממלחמת גוג 
ומגוג״. בית שהילדים מזלזלים ובזים להורים שלהם זה יותר קשה ממלחמה 
לאומית. בסוף הלוחם מקבל את הכוחות מהאשה והילדים, זה משפיע גם על 
המלחמה. יותר ממה שהחילונים זקוקים לחרדים ככוח אדם במלחמה הזו, הם 
זקוקים להם שילמדו את הילדים שלהם את עשרת הדיברות מתוך קדושה, כי 
זאת המקצועיות שלהם, על זה הם מוסרים את הנפש במשך שנים. וכמובן, 
זה לא סותר גם גיוס מי שלא לומד תורה למסגרות מותאמות בהדרגה ולא 

בכפייה - כי שינוי מצב חברתי, מצריך תהליכים חכמים ומדורגים.

עכשיו גם מקימים חטיבה נפרדת לחרדים על טהרת הקודש ובע״ה אני 
מקווה שהדבר ישפיע גם על ישיבות ההסדר, כי לצערי אג׳נדות הפמיניזם 
הרדיקלי ושילוב הלוחמות המואץ הביאו לבעיות צניעות קשות ובעיות רוחניות.

הקירוב לתורה מוטל על כולנו, בואו נזמין אלינו הביתה חברים מהעבודה, 
הלימודים והמילואים. המודל המשפחתי שבנוי על פי התורה ויונק מהקודש 
הוא מעורר השראה, הוא עושה קידוש השם הרבה יותר מכל לימוד שכלי, 
תורת חיים זו העדות הכי גדולה לאידיאלים אלוקיים שגורמים לאושר בחיים. 

בעזרת ה׳ נעשה ונצליח.

Asmanitai@gmail.com

עכשיו תורנו!
לאהוב • להאמין • לקרב
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 מֵהַ הַמֵשימֵהַ הַכי חשובְהַ בְדְור שלַנו?

להצטרפות לקבוצת ווטאספ של טיפ יומי לקירוב
נא לשלוח הודעה ל-052-5665005 

מכירים בעלות תשובה או בדרך? הפנו אותן
למדרשת שושנת אביב בתל אביב. יעל 053-367-3434

 גם אתם יכולים להפיץ תורה! 
להצטרפות לצעירי ראש יהודי - 054-8393457 

וגם  הי״ד  הרוגים  מעט  לא  עם  קשה  מלחמה  איתה  הביאה  האחרונה  השנה 
פצועים רבים. כל ידיעה על חייל שנהרג מפלחת את הלב וגורמת לצער. יחד 
עם זאת חשוב לזכור שבתוך כל המלחמה הנוראה הזו יש גם התעוררות גדולה 
מאוד לתשובה וחזרה לשורשים. אני כל הזמן שומע על אנשים שמתחזקים, 

שמתחילים לשמור שבת, כשרות, תפילין, לימוד תורה וטהרת המשפחה.
טוב מאוד שהתקשורת לא מפרסמת את הדברים האלו כי אין הברכה מצויה 
אלא בדבר הסמוי מהעין. יחד עם המחשכים, מצויים גם אורות, בעיקר אורות 
שלהבת  את  ולהגדיל  בהן  להבחין  חכמים  תלמידי  על  שמוטלים   - גנוזים 

מעמד  להחזיק  קשה  בה׳  אמונה  בלי  הקודש. 
במלחמה הזו, קשה לשאוב נחמה וקשה להבין 
עולם  לבורא  שמקושר  אדם  המשמעות.  מה 

מתעל את הצער והכאב שלו למקום בונה.
מביאים  הם  ממרקים,  הלאומיים  הייסורים 
אותנו למדרגת חיים גבוהה יותר שלא היינו בה 
רק פרטיים אלא  לא  כאן הם  הייסורים  קודם. 

אלו ייסורים שעוברים על האומה כולה.
ובגלל שה׳ אוהב את ישראל, אין כאן רק עונש 
למעלה  אותנו  להביא  מטרתם  אלא  חלילה 
טובים  שנהיה  יותר,  מזוככת  יותר,  עליונה 
כעם.  שלנו  האלוקי  הייעוד  את  וניישם  יותר 
מבין  הוא  הפרטי  לאדם  מגיעים  כשייסורים 
הם  הנשמה,  אלא  הגוף,  לא  זה  שלו  שהעיקר 

המלחמה  ייסורי  הלאומית,  ברמה  וגם  בעיקר.  פנימה,  להתבונן  לו  גורמים 
ברמה  וגם  הפרטית  ברמה  גם  פנימה,  להתבונן  ישראל  בעם  לרבים  גורמים 

הלאומית, בייעוד הקולקטיבי שלנו כממלכת כהנים וגוי קדוש.
שוחחתי עם משפחה שהייתה בשמחה תורה באחד מבסיסי צה״ל. הם סיפרו 
לי כמה זה מדהים היה לראות את החילונים והמסורתיים מצטרפים לשמחת 
רקדו  מהדתיים  שחלק  להם  צרם  קצת  אבל  שייכים.  הרגישו  הם  התורה. 
במעגלים ולא שילבו את החילונים בריקודים איתם, אלא כל חילוני רקד ״כמו 
במועדון״. האמת שאני זוכר את זה בעצמי, לקח לי זמן ללמוד לרקוד במעגלים

לדתיים  יש  הריקודים. לפעמים  אותם למעגל  חילונים שמחכים שיכניסו  יש 
תפיסה שיש מגזר דתי לאומי, מגזר חרדי ומגזר חילוני - וכל אחד נשאר מקובע 
נפרד,  בע״ה במאמר  אתייחס  גיוס החרדים  לסוגיית  הסוציולוגי שלו.  במגזר 

רק אעיר שבכפייה זה לא יעבוד אלא יצור אפקט הפוך. אך ביחס לחילונים, 
וכי אין להם נשמה? אין להם געגוע למשהו עליון? מי שרואה ביהודי חילוני 
רק את הגוף שלו ולא את הנשמה, הוא אדם שטחי. באחת השבתות שסגרתי 
יחד  חילוני  חייל  אליי  ניגש  מכן  ולאחר  לכל החיילים,  קידוש  בצה״ל עשיתי 
עם חברו הדתי ואמר לי תודה שעשיתי לנו קידוש. אמרתי לו שבצאת השבת 
עושים גם הבדלה. הוא שאל מה זה הבדלה, הסתכלתי על חברו החייל הדתי 
ואמרתי לו ״זה נראה לך הגיוני שחבר שלך לא יודע מה זה הבדלה?״ החייל 
החילוני אמר לי שהוא לא מדבר איתו על זה. אמרתי לו ״עוד מעט תגיד לי 
שהוא לא מציע לך להניח תפילין״. החייל ענה 
במבוכה שהוא לא מציע לו. לאחר מכן החייל 
ניגש אליי ואמר לי ״אתה רואה אותי  החילוני 
אחרת ממה שהוא רואה אותי, תודה שהסברת 

לי מה זו הבדלה״. 
מאוד  בהאצה  נמצא  הלאומי  התשובה  תהליך 
לו  שיש  ומי  רואה  עיניים  לו  שיש  מי  גדולה, 
אוזניים שומע. הציבור הדתי לאומי מוסר את 
נפשו במלחמת המצווה, שאין קץ לשכר הגדול 
הנשים  כולל  הזו,  במלחמה  המשתתפים  של 

שמחזיקות את הבית בתנאים קשים.
עוד  שיש  לדעת  צריך  בעורף  שנמצא  מי  אך 
צריך  מישהו  התשובה,  תנועת   - ענק  אירוע 
שיחזרו  האלפים  מאות  ואולי  לעשרות  לדאוג 
בתשובה במלחמה הזו. מי מוסר על זה את הנפש? מי שליבו חפץ לעסוק בדבר 
הגדול הזה צריך הכשרה וכלים. לדעת מה התהליכים הרוחניים שעוברים על 
בעלי התשובה, מה השאלות שמעניינות אותם, איך צריך לענות להם, באיזה 

קשיים חברתיים הם נתקלים, מה אתגרי התרבות  של הדור שלנו ועוד.
מי שנשאה אותו רוחו להיענות לצו השעה ולעסוק בעולמה של תשובה וקירוב 
הרחוקים, או יותר נכון, לתת מענה לרחוקים שהנשמה שלהם התעוררה והם 
כבר הרבה יותר קרובים - מוזמן לקורס ״הנני״, בית מדרש לשליחות, מטעם 
הרבנים, המרצים  גדולי  עם  בירושלים  ערב  15 מפגשי  הכולל  יהודי״,  ״ראש 
והמומחים בתחום. מי שפועל עם אל במלאכת התשובה, שותף לתיקון העולם 

ברמה הכי גבוהה. בע״ה נעשה ונצליח.
asmanitai@gmail.com

אתה רואה אותי אחרת ממנו

איתי אסמן

גם השנה אלפי
צעירים תל אביביים

יזכו להתקרב
ליהדות - בזכותך!

לתרומה עבור סעודות שבת לצעירים, 
שיעורי תורה, חברותות, סדנאות 

זוגיות, אירועים בחגים ועוד... 
052-566-5005 

 'היו שותפים' בגוגל

 ניתן לתרום פדיון כפרות
התרומות מוכרות לצרכי מס

בית המדרש לשליחות
מבית

נרשמים עכשיו ומשנים חיים!

הצטרפו למאות הבוגרים שכבר שותפים לעשייה!
בין המרצים )עפ סדר א-ב(: הרב פרץ איינהורן • הרב איתמר אלדר • הרב שמואל אליהו

• הרב איציק אמיתי • הרב שניאור אשכנזי • הרה"ג  יעקב אריאל • הרב דוד ג'יאמי
• הרב עופר גיסין • הרב דודי דודקביץ • הרב יהושע וידר • אסתי וייסינגר • ישראל זעירא

• מוריה זעירא • הרב אסף טבצ'ניק • הרבנית צביה טבצ'ניק  • הרב יוני לביא • ד"ר שמחה 
ליבוביץ • הרב יגאל לוינשטיין • הרב חגי לונדין • הרב דני סטיסקין • השר בצלאל סמוטריץ

• ד''ר חנה קטן • הרב יהושע שפירא ועוד טובים ומומחים רבים בתחום!

חיים שליחות
לאהוב ⋅ להאמין ⋅ לקרב

תוכנית ערב 
שבועית

בין שעות: 
18:30-22:00

טובי המרצים, 
הנושאים והכלים 

בתחום הקירוב

15 מפגשים 
בירושלים
החל מ-

ה' חשוון 6.11

מיועד לנשים 
וגברים

בגלאי 20 +

מחיר
מסובסד

לחברי גרעינים 
לחיילים,

סטודנטים
ובני ישיבות!

לפרטים נוספים: שחר 055-2235465 בואו ללמוד, לאהוב, להאמין ולקרב!

הזדמנות 

אחרונה

להצטרף!



הרב שבתי סלבטיצקי
הִתְוַעֲדוּת

הרב ניסן מַנגֶל, רב בית הכנסת 'כתב סופר' 
בברוקלין, הוא יליד ברטיסלבה, בירת סלובקיה, 
והיה כבן שמונה כשהחלה שואת יהודי אירופה. 
לאחר שנתיים נשלחו הוא ובני משפחתו למחנות 
בהם עבר ייסורים ועינויים קשים, אבל בדרך 

נס הצליח לשרוד את המלחמה. 
כעבור שנים שיתף הרב מנגל ברגעים בהם 
הקושי כמעט הכריע אותו וחרץ את גורלו 

למוות, לא עלינו, וכך סיפר:
"כשגרמניה הנאצית עמדה כבר לקראת 
הפסד וכניעה לכוחות בעלות הברית, לקחו 
המוות'  מ'צעדות  לאחת  הארורים  אותנו 
הידועות לשמצה. באותה צעדה היו שתי שורות 
– שורה של בריאים וחסונים יותר יחסית, 
ושורה שנייה בה צעדו כל החולים והנחשלים. 
אותי צירפו לשורה השנייה, והיה ברור לכל 
שמשמעות ההצטרפות לשורה זו היא מוות 
קרוב וכמעט ודאי. עם זאת, יצר החיים עוד 
קינן בתוכי וחיפשתי שעת כושר לחמוק ולעבור 

לשורה המקבילה. 
"כעבור כברת דרך נדמה היה לי שהנה הגיעה 
שעה כזו, אבל טעיתי. חייל אס־אס הבחין 
בניסיון ההתגנבות שלי, היכה אותי באכזריות 
והחזיר אותי לשורה השנייה. למרות כאביי 
העזים וחולשתי הרבה, לא חדלתי מניסיון 

ההתגנבות לשורה של הבריאים שסיכוייהם 
להישאר בחיים היו גבוהים יותר. תודה לא־ל, 
סוף־כל־סוף עלה בידי לעבור אליה מבלי שמי 

מהחיילים הנאצים יבחין בכך. 
"הצעידה הייתה ארוכה, קצב ההליכה היה 
מהיר, גופי היה חלוש ואוכל ומים לא ניתנו 
לנו כלל. בשלב מסוים הרגשתי כי כשל כוח 
הסבל ואין לי היכולת להמשיך לצעוד. פניתי 
ליהודי שצעד לידי וביקשתי שישתדל לזכור 
את תאריך ומקום מותי. הוא ניסה לעודד את 
רוחי ולתמוך בי, אך לשווא. כבר השלמתי עם 

סופי הקרב ובא.
"ואז, רגע לפני הסוף המר, צף מול עיניי 
המראה המרהיב של בני משפחתי היושבים יחד 
בסעודת שבת קודש, מחזה שנלקח מהימים 
ההם - הימים שחלפו ואינם, ושמעתי כביכול 
את קולו של אבי החוזר על אמרה שהייתה 
שגורה בפיו לעתים קרובות: "הבעש"ט אומר", 
הדהד קולו של אבי בראשי, "שהקב"ה תמיד 
אוחז בידינו. הקב"ה אומר לכל אחד מבניו, 

תמיד אני אתך!" 
"קולו של אבי והמסר של הבעש"ט אימצו 
את גופי והעניקו לי זריקת כוח להמשיך לצעוד 
ולשרוד. הרגשתי באותם רגעים שהקב"ה אכן 
מחזיק בידי ומסייע לי שלא אפול תחתיי...". 

תחושה מרטיטה שכזו בה הקב"ה בכבודו 
ובעצמו ניצב לצידנו ומחזיק בידנו, הוא ייעודה 
המרכזי של עבודת התפילה היום־יומית, כפי 

שנראה להלן.
התפילה הראשונה המוזכרת בתורה, היא 
תפילתו של אברהם להצלת סדום ועמורה לאחר 
שהקב"ה בישר לו שהוא מתכוון להחריבן. 
על פניו, יש לכאורה טעם לפגם בכך, שהרי 
תפילה זו לא התקבלה... מה קורה כאן? האם 
זה מתאים שהופעתה הראשונה של התפילה 

תהיה בתפילה שלא נענתה? 
למצוא  יש  מרכזיותה של התפילה  את 
בדברי חז"ל הנודעים במסכת אבות: "על 
שלושה דברים העולם עומד – על התורה ועל 
העבודה ועל גמילות חסדים", כאשר עמוד 
"העבודה" מכוון לעבודת התפילה. כך גם את 
הפסוק "ולעבדו בכל לבבכם" דרשו כציווי על 
התפילה, שהרי "איזוהי עבודה שבלב? הווי 

אומר – זו תפילה". 
אם כן, חז"ל רואים בתפילה "עבודה", 
ולא סתם עבודה אלא "עבודה שבלב". אבל 
כשמתבוננים בכך, לכאורה שני החלקים 

בהגדרה זו של התפילה תמוהים: 
ראשית, הלא התפילה בעיקרה נועדה לבקשת 
משאלותינו וצרכינו. וכי לזה עבודה ייקרא? 

 לתפילה מה
זו עושה

מותר בכלל להתפלל? זה לא ערעור על מה שהחליטו עליי 
בשמיים?! < באמצע צעדת המוות, רגע לפני הסוף, צפה מול עיני 

הנער הצעיר תמונתו של אבא בסעודת שבת < תפילה כושלת? 
אין דבר כזה, אם נפנים שהיעד של התפילה הוא היא עצמה



הרי זו יותר בקשה, תחינה ומשאלת לב, ולא 
"עבודה". 

שנית, הנחרצות שבקביעת הגמרא "איזוהי 
עבודה שבלב – זו תפילה" מעוררת קושי. 
אין ספק שתפילה מטבעה מחוברת אל הלב; 
אבל האם הנחת תפילין, לדוגמה, אינה צריכה 
להיעשות מקרב לב ומתוך כוונה? מהי ההבחנה 
בין חלקו של הלב בתפילין ובשאר המצוות 
לחלקו בעבודת התפילה, עד שאפשר לומר 
בפשטות "איזוהי עבודה שבלב – זו תפילה"?!

על מנת להבהיר את הדברים נסתייע באורה 
של תורת החסידות. 

כידוע, חז"ל מלמדים שמאז חרב בית המקדש, 
יכולים אנו להביא קרבנות אל ה' באמצעות 
התפילות ש"כנגד תמידין תקנום". ואת נקודת 
החיבור בין שני המושגים – הקרבן והתפילה – 

אנו מוצאים בפעולתם ומהותם: 
'קרבן' הוא גם מלשון קרבה והתחברות. יהודי 
שהקריב קרבן לה' מממונו, התקרב בה־בעת אליו 
בלבו ובנפשו. אמנם הפעולה המעשית התקיימה 
בזביחתו של בעל חיים, אך מהות הדברים היא 
התקרבות נפש האדם אל ה' על ידי התבוננותו 
למי הוא מקריב את קרבנו ולשם מה. ודבקות 
והתקרבות זו לה' ישנן גם בשם שניתן לפעולת 

השיחה והפנייה אל ה' – התפילה.
תפילה – פירשו צדיקי החסידות – פירושה 
התחברות והידבקות, וכלשון המשנה "התופל 
כלי חרס", כלומר: מדביק את חלקי הכלי זה 
לזה. ואם כן, התפילה הלא היא התחברות ודבקות 
בה', בדיוק כתכליתם של הקרבנות הפועלים גם 

הם התקרבות אליו יתברך.
כשאדם קרוץ חומר פונה אל ה' ושופך בפניו 
את לבו, הוא פורץ את מסגרת אישיותו ומתרומם 
אל על. בתפילה הוא מצליח להתעלות טפח מעל 
קרקעית העולם העכורה ומתחבר לבורא. אמנם 
לפעמים הגורם המניע את האדם להתפלל הוא 
תחושת הצורך והחסר המסוים אליו הוא נזקק, 
אבל אחרי הכל בכך נוצר קשר בינו לבין הקב"ה 

והאדם מתחבר אליו ודבק בו. 
התפילה, כפשוטה, מחדדת אצל המתפלל את 
ההכרה כי ה' הוא הזן ומפרנס לכל והוא המנהיג 
הבלעדי של עולמו, כך שרק אליו יש להפנות את 
משאלות ליבו, ובכך הוא צועד בדרכו אל מהות 
וסוד התפילה – קשר אישי פנימי עם הקב"ה. 
כלומר, הקשר מתחיל מבקשה על צורכי הגוף 
כשלעצמם, אבל ממשיך בהתעלות הנשמה אל 
בית אביה כנעוריה. משום כך התפילה יכולה 
להיאמר בכל שפה ומבטא, כי בהיותה מבטאת 
את המיית הלב – זהו דבר שניתן לעשות אותו 

בכל צורה שהיא. 
ואם התפילה היא - קודם כל - התחברות 
הנפש אל בוראה, מובן מדוע אכן קבעו חז"ל 
והגדירו כי "עבודה שבלב – זו תפילה". כי אכן, 
יותר משהתפילה היא דרך להשגת צרכים כאלה 
ואחרים, היא המסלול של הלב הכוסף ומשתוקק 
להתחבר ולהתקשר לאבינו שבשמים, וזו עבודה 

שכולה לב. 
כשאנחנו מתפללים תפילה ראויה לשמה, 
בכוונת הלב ובאמונה זכה, התפילה מרימה 
אותנו לגבהים רוחניים ומפיחה רוח חיים גם 
בעצמות יבשות. היא משנה את מבטו של 
על  פרספקטיבה אחרת  ומעניקה  המתפלל 
המתרחש בחייו. היא הופכת את נוכחותו של 
הקב"ה בעולמו למוחשית, ומכאן והלאה - האדם 
שלפניה והאדם שאחריה אלו שני אנשים שונים. 

זה שלפניה עוד היה קשור בחבלי עבותות אל 
העולם החומרי ואתגריו, וזה שאחריה כבר נטע 

את מקומו בחצרות ה' על פסגות הרוחניות. 
יתרה מכך: השינוי הגדול שעובר האדם 
המתפלל בכוונה הבאה מעומק הלב, הוא - 
לדברי בעל העיקרים, רבי יוסף אלבו - זה שבכוחו 
ליישב את הקושי העקרוני־אמוני העומד בבסיס 
התפילה. שהרי לכאורה תמוה: האם כשהאדם 
מתפלל ומבקש שישתנה מצבו לטובה הוא אינו 
מערער כביכול על דרך הנהגתו הנוכחית של 

הקב"ה? 
והתשובה היא: לא ולא. באמצעות התפילה 
היהודי הופך לאיש אחר ונעלה יותר, וממילא 
הוא נעשה זכאי לשפע אחר. הפרנסה שחסרה, 
הבריאות שהתרופפה והבעיה שצצה ונראתה 
בלתי פתירה - כל אלה היו הדבר הנכון עבור 
האדם שהיה לפנינו קודם התפילה; עכשיו – יש 
כאן איש אחר הקרוב אל ה', הקרוב לכל אשר 
יקראוהו באמת, ומשום כך ממילא בגרסתו 

הנוכחית הוא זכאי לברכה וישועה. 

בספר 'דגל מחנה אפרים' מובא בשם הבעש"ט 
שהתפילה תמיד פועלת לטובה, אלא שלפעמים 
היא פועלת בעולמות עליונים בלבד, וגם כשהיא 
יורדת ומביאה ברכה בעולמנו זה ייתכן מצב 
בו האדם מתפלל על דבר אחד ובזכות תפילתו 
יקבל דבר שונה ממה שציפה לו, בהיותו טוב 
ונכון יותר עבורו. משום כך, האיחול הרווח בין 
יהודים הוא "ה' ימלא משאלות ליבך לטובה", 
שהרי משאלות לבנו אינן נכונות תמיד עבורנו, 
וגם כשהן טובות הן לאו דווקא הטובות ביותר... 
לכן האיחול הנכון אינו "ימלא ה' משאלות ליבך" 
סתם, אלא שימלא אותן "לטובה"! כלומר, שהן 
יתמלאו על ידו באופן שהכי ייטיב איתנו ועם 

מי שנועדנו להיות.
מלבד זאת, הרווח הגדול ביותר שניתן להשיג 
בתפילה הוא, כאמור, עצם החיבור והקשר 
לאבינו שבשמיים, ודבר זה מתקיים תמיד. גם 
אם נראה לנו שבקשתנו לא נענתה כפי שקיווינו 
וציפינו, אבל מהי אותה בקשה ביחס לקשר 
הפנימי והעמוק שיצרנו באמצעותה עם הקב"ה 

בכבודו ובעצמו?!
הלכתי פעם עם בני לרופא כדי שיקבל זריקה 
מסוימת, אבל הילד נבהל מאוד והתנגד בכל 
כוחו. ניסיתי לדבר איתו ולהרגיע אותו, אבל 
כל ניסיונותיי עלו בתוהו. בעיניו, ברגע הזה, 
הזריקה היא דבר מאיים שיש להתנגד לו בכל 
תוקף. לא הייתה לי ברירה. החזקתי אותו בידיי 
כדי שלא יזוז והזריקה ניתנה לו. מיד אחר כך, 
עוד קודם שנרגע כליל וחדל לבכות, הוא טמן 

את ראשו בחיקי באהבה. 
ננסה להיכנס לרגע לראשו של הילד: בעיניו 
הילדותיות נראה שהרופא רוצה להכאיב לו 
ומהווה איום שיש להתגונן מפניו, ואבא? אבא 
נראה כמי שבגד בו ומשתף פעולה עם הרופא 
ומסר אותו בידיו... אף על פי כן, מיד לאחר 
הזריקה הוא ממהר לחבק אותו. למה? כי הוא 
קשור אליו! הוא אולי לא מבין אותו ואת מעשיו, 
אבל הוא יודע ומרגיש בוודאות שאביו אוהב 

אותו יותר מכל. 
כך בדיוק הם הדברים גם בינינו לבין אבינו 
שבשמים. גם כשנראה לנו שתפילתנו לא נענתה 
כפי שרצינו וייחלנו, אין ספק כי הוא שומע אותנו 
ומלא באהבה אלינו. וגם אם איננו מבינים כיצד 
בדיוק הוא שמע את בקשתנו בה־בעת שאין כל 
דבר ממשי שהשתנה לפנינו, אין בזה כדי לשנות 

את אמונתנו בהיותו "א־ל שומע תפילות". כשם 
שילד קטן לא תמיד מצליח להבין את הוריו אבל 
בטוח באהבתם אליו, כך ויותר מכך יש לו ליהודי 
להיות בטוח בהיותו בנו אהובו של הקב"ה. אין 
כל מקום להתרשם מחוסר ההבנה של דרכי 
ה' הנסתרות, וכי יוכל ילוד אישה לעמוד על 

נפתוליה של ההשגחה הפרטית?

לאחר הפיכתן של סדום ועמורה, אם מישהו 
ציפה שאברהם אבינו יתאכזב מכישלונה־לכאורה 
של תפילתו להצלתן, מיד נאמר בכתוב: "וישכם 
אברהם בבוקר אל המקום אשר עמד שם אל 
פני ה'", ואומרים חז"ל שהוא תיקן שם את 

תפילת שחרית. 
השאלה בוקעת ועולה: וכי זהו הרגע הנכון 
לתקן תפילה? האם אי־ההשפעה של תפילתו 
של אברהם העניקה לו את ההשראה לערוך 

סדר תפילה?... 
אין זאת אלא שמבחינתו של אברהם אבינו 
– האפשרות לחדול מתפילה בגלל שלא ראינו 
בהתגשמותה, זו קטנות וצרות מוחין. תפילה, 
לפני הכל, היא קשר – כזה שנוצר בין המתפלל 
לבין הקב"ה בכל מקרה, בלי כל תלות בקבלת 
משאלתו. ומלבד זאת, אברהם האמין באמונה 
שלמה שכל תפילה פועלת ומשפיעה, גם אם 
בעיני המתבונן ובטווח המיידי הדבר אינו ניכר 

על פני השטח. 
בהיותו  כי  סיפר  לאו  מאיר  ישראל  הרב 
במחנה בשואה, היה עמו בצריף ילד ושמו משה 
בישקובסקי שהגיע מעירו פיוטרקוב והיה אז 
כבן עשר. בשבת הגדול תש"ה, כשבועיים לפני 
שחרור המחנה, נזכר משה שזהו יום השנה על 
אביו ובכל מאודו רצה לומר קדיש. הוא שאל 
חרש היכן יוכל להשיג סידור תפילה לאמירת 
קדיש, ויודעי דבר לחשו באוזנו שהיהודי העובד 

במחסן הבגדים מחזיק סידור בהיחבא. 
הוא ניגש אליו והפציר בו שייתן לו את סידורו 
"רק לשתי דקות", אבל הלה הכחיש בנחרצות כי 
יש ברשותו סידור, בהבינו את הסכנה שנשקפת 

לו ולילד הצעיר.
בלי לחשוב פעמיים הוציא משה הקטן את 
מנת הלחם היומית שקיבל, לחם יבש שעבורם 
היה חיים, ואמר: "קח את הלחם ותן לי את 
הסידור לחמש דקות". עובד המחסן התקשה 
להשיב את פני הילד ריקם ועיניו יצאו אל פרוסת 
הלחם שבידיו. הוא נעתר, נטל מידיו של משה 
את הפרוסה וחילק אותה לשניים, החזיר לו את 

חציה ומסר לו את סידורו. 
משה הקטן, שהיו לו כל הסיבות לשכוח על 
בוראו ואפילו להתמרד כנגדו, הלך לצד תוך 
סיכון עצמי גדול ואמר את הקדיש. כשסיים, 
נזכר משה כי בשבת הגדול נהוג לומר חלק 
מן ההגדה, והוא ניצל את ההזדמנות שסידור 

בידיו ואמרו.
כשהגיע ל"והיא שעמדה לאבותינו ולנו - שלא 
אחד בלבד עמד עלינו לכלותינו... והקב"ה 
מצילנו מידם", נפרץ סכר דמעותיו והתרגשותו 
עלתה על גדותיה. בשבילו הקדיש, ההגדה 
והתפילה לא היו בבחינת משאלה, כמו שהיו 
דרך להתחבר אל ה' גם במחשכי צלמוות ולחסות 

בצל ידיו.
לחיים, לחיים ולברכה. יהי רצון שנראה בקרוב 
בהתגשמותה של תפילת עמנו לגאולת עולמים 
– "ותחזינה עינינו בשובך לציון ברחמים", אמן.
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האם זה בסדר שאני 
מרגיש יותר חיבור לה' 

כשאני מטייל בטבע 
מאשר בבית הכנסת?

הרמב"ם מלמד שההתבוננות בבריאה 
הנפלאה מובילה לאהבת ה' ולדבקות במי 
שאמר והיה העולם. אכן, טיול בטבע הוא 
דרך נפלאה לפתח אהבת ה', אך עלינו להיזהר 
 שלא להישאר רק בהתפעלות מהבריאה.
בעוד שבבית הכנסת הקשר לעולם שמעבר 
לטבע הוא ברור, בטיול בטבע אנו עלולים 
להסתפק באור האלוקי החלקי ולראות בו את 
התכלית. ואילו התורה מגלה לנו את רצון ה' 
שלמעלה מכל גדרי העולם הזה, את האור 
הטרקליני, מעבר לכל תופעות הפרוזדור. 
יפי הבריאה נגיש לכל העמים, אך אנו זכינו 
על גבי מדרגה זו למעלה הנשגבה של "אשר 
בחר בנו" - החיבור לרצון ה' כפי שהתגלה 
בתורה לעם סגולה, אשרינו שזכינו למעלה 

הגבוהה והנשגבה הזו.

הרבה מדברים על "אחדות 
ישראל" כתרופה למצב, 
אבל אולי דווקא עכשיו 
הזמן להעמיק בשונות שלנו?

עם ישראל נקרא ונחתם בחותם אלוקי על שם 
אחדותו, כנאמר בתפילה "אתה אחד ושמך אחד, 
ומי כעמך כישראל גוי אחד בארץ". אך אחדות 
אין פירושה השוואת כל המדרגות, כאילו כל 
דעה שווה וכל אדם צריך תיקון באותה מידה, 
ויכול להוביל באותה מידה את האומה כולה.
כשם שהרגל והראש הם גוף אחד למרות 
הפער העצום ביניהם, ואיש לא יסכים לגדוע 
הראש,  במדרגת  בטענה שאינה  רגלו  את 
כך בעם ישראל - כל האיברים יוצרים יחד 
בארץ. אחד  גוי  של  השלמה  הדמות   את 
ומכאן נובעת האהבה העצמית לכל יהודי, 
מעבר למעשיו והתנהגותו, כי בכל אחד יש 
חלק א־לוה ממעל ממש, וזהו העיקר והשורש 

של כל המדרגות כולן.
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עלון שבועי לעבודת השם בדרך החסידות

מה עושים כשמרגישים 
שהנשמה רוצה משהו אחד 

וה' דורש משהו אחר? 
הרי שניהם אמורים להיות 

מחוברים...
הנשמה במובנה העליון, "נר ה' נשמת אדם", 
רוצה תמיד רק לקיים את דבר ה', וממילא לא 
יכולה להיות סתירה בין רצונה לרצונו יתברך 
שמו. אך כשאנו מדברים על הרגשה פנימית של 
דברים מרוממים ונשגבים הנתפסים כקדושים, 
אין זו עדות על רצון הנשמה האמיתי אלא על מה 
שמוכר לנו, שבשיתוף־השם קוראים לו נשמה.
וכשם שחז"ל קוראים לנשימה בשם נשמה, 
כך גם הרגשותינו המרוממות הן רק שיתוף 
בצדדים מוגבלים. המבחן האמיתי הוא משקפי 
התורה בכל דרגותיה הקדושות, כולל הדרכת 
"ועשית הישר והטוב" ו"והלכת בדרכיו". ומשם 
תיקנו לנו רבותינו הקדושים את יסודות הבחינה 

להרגשותינו ומעשינו.
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